
www.forsatnet . i r

چهارشنبه
12 بهمن 1401

روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

چرا سیاستگذاران بر کنترل تورم با لنگر ارزی اصرار دارند؟

آزمون و خطای 
سیاستگذاری ارزی

فرصت امروز: نوسان نرخ ارز برای دهه های طولانی است که به صورت مستمر در اقتصاد ایران اتفاق می افتد؛ به 
طوری که هر دهه از تاریخ معاصر ایران به ویژه نیمه دوم قرن گذشته شاهد یک شوک افزایش نرخ ارز بوده است. 
این شوک ها که هر از چند گاهی گریبان اقتصاد ایران را می گیرد، ناشی از سیاست های حمایتی و کنترلی است 
که دولت ها همواره یکی پس از دیگری آنها را پی گرفته اند. نرخ های چندگانه ارزی، سیاســت های سرکوب ارزی 
و تعیین دســتوری قیمت ارز از جمله این سیاســت ها هستند. شاخص ترین آنها، تعیین نرخ ارز ترجیحی 4200 
تومانی است که در سال 1397 به دنبال خروج آمریکا از برجام اتفاق افتاد. در ابتدای امسال نیز دولت سیزدهم...

همه چیز درباره نرخ سود سپرده و تسهیلات بانکی

نرخ سود بانکی بالاخره تغییر کرد
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چرا احتمال بروز بحران مالی به سبک سال 2008 بعید است؟

7 پیش بینی برای صنایع در 2023
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مدیریتوکسبوکار
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فرصت امروز: پس از پنج روز افت متوالی بالاخره ورق بورس تهران برگشت و نماگرهای بورسی، رشد 
دسته جمعی را تجربه کردند. نماگر اصلی با رشد 1.1 درصدی در معاملات روز گذشته از نیمه کانال 1.5 

میلیون واحدی عبور کرد و به ارتفاع یک میلیون و 556 هزار واحد رسید. نماگر هم وزن بازار 
نیز با رشد 1.33 درصدی در تراز 486 هزار واحد ایستاد. بانکی ها در کنار گروه قند و شکر...

صعود نماگرهای بورسی پس از 5 روز افت متوالی

چراغ بورس سبز شد

نگــــاه
فوربس بررسی کرد

مشاغلی که هوش 
مصنوعی می آفریند

حــالا دیگر در جهــان امروز، 
هــوش مصنوعی را هــر جایی 
می تــوان یافت، حتــی جاهایی 
که اصلا فکــرش را نمی کنید. با 
افزایش اســتفاده از اتوماسیون، 
دیگــر  و  مصنوعــی  هــوش 
نقش  نویــن،  تکنولوژی هــای 
انســان ها در دنیای کار به میزان 
قابل توجهی کاهــش پیدا کرده 
و میلیون ها شغل در این فرآیند 
ناپدید شده و خواهند شد. البته 
بروز پاندمی کووید-19 در سال 
2020 نیز به مثابه یک کاتالیزور 
به این فرآیند سرعت بخشیده و 
بیشتر  هرچه  را  دیجیتالی شدن 
توسعه داده اســت. ما عمدتا به 
وجه منفی ایــن تحول و حذف 
میلیون ها شــغل توجه کرده ایم، 
اما روی دیگر ســکه، مشــاغل 
نوظهوری است که پدید خواهند 
آمد. با اینکه ایــن تکنولوژی ها 
یکسری مشاغل را حذف خواهند 
کرد، اما شغل های بسیار دیگری 
هــم می آفریننــد. البته چندی 
پیش، سازمان همکاری و توسعه 
اقتصادی )OECD( گزارش داد 
تعداد مشاغلی که به علت ظهور 
هوش مصنوعــی و روبوت ها در 
معرض خطر هستند، کمتر از حد 
تصور است و درباره برآورد حذف 
مشاغل، اغراق زیادی شده است. 

با این حال، با پیشرفت 
2تکنولوژی، هوش ...
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8 صفحه - 5000 تومان
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فرصــت امروز: »تعهد به بخشــش«، عنوان برنامه ای اســت که 
ابرثروتمنــدان جهان را موظف می کند بخشــی از ثروت خود را به 
فعالیت های بشردوســتانه اختصــاص دهند. در بیــن ثروتمندان 
جهان، 7میلیاردر وجود دارنــد که تمایلی به امضای برنامه »تعهد 
به بخشش« نشــان نداده اند. »سی ان بی سی« در مطلبی، اسامی 
این افراد را فهرســت کرده و نکته جالــب اینکه نام »جف بزوس« 
در جایگاه ســوم این فهرست است. گویا »جف بزوس« متعهد شد 
که بخش عمــده ای از ثروت 116 میلیــارد دلاری خود را به امور 
بشردوستانه اختصاص دهد، اما زمانی که نوبت به امضای »تعهد به 

بخشش« رسید، جا زد.
طرح »تعهد به بخشــش« اصلا از کجا آمده؟ این برنامه را »بیل 
گیتس« و »وارن بافت« در ســال 2010 به راه انداختند؛ کمپینی 
برای تشــویق میلیاردرها از همه صنایع جهان کــه آنها را متعهد 
می کند در طول زندگی شان در کمترین حالت، نیمی از ثروت خود را 
به فعالیت های بشردوستانه و نیکوکارانه اختصاص دهند. این کمپین 
البته تعهدی الزام آور نیســت و بیش از الــزام، یک قرارداد اخلاقی 
به شــمار می رود. از سال 2010 تاکنون بسیاری از منتقدان نسبت 
به مقــررات اجرای این تعهد که کمکی به الزام آوربودنش نمی کند، 
انتقاد کرده اند. با این وجود، کم نیستند کارآفرینان و میلیاردرهایی 
که »تعهد به بخشــش« را جدی گرفته اند و به انجام آن باور دارند. 
تا امروز 236 میلیاردر »تعهد به بخشــش« را امضا کرده اند. به طور 
حتــم، نام »بیل گیتس« و »وارن بافــت« را در این بین می بینید، 
اما جالب اســت بدانید که نام کسانی مثل »ایلان ماسک« و همسر 
ســابق »جف بزوس«، یعنی »مکنزی اسکات« هم در این فهرست 
دیده می شود، ولی خبری از نام »جف بزوس« نیست و البته او تنها 
میلیاردری هم نیست که این تعهد را امضا نکرده است. »سی ان بی 
سی« از بین 11 نفر از ثروتمندترین های جهان، نام هفت نفر را یافته 
که به بخشش نیمی از ثروت خود به فعالیت های نیکوکارانه، آن هم 

در زمان حیات شان تمایلی ندارند. این رسانه می گوید که هیچ کدام 
از این افراد به تماس های خبرنگارانش برای دریافت پاسخی در این 

باره توجهی نشان نداده اند.
برنارد آرنو با 157 میلیارد دلار ثروت

 »LVMH« برنــارد آرنو«، هم بنیانگذار و مدیرعامل شــرکت«
است. این شــرکت در زمینه تهیه کالاهای لوکس فعالیت می کند. 
»آرنو« در فهرســت »بلومبرگ« به عنــوان دومین ثروتمند جهان 
شناخته شده است. در سال های گذشته دارایی خالص این میلیاردر 
فرانســوی به 200 میلیارد دلار هم رسیده است. او بارها در فهرست 
»بلومبرگ« در جایگاه نخســتین ثروتمند جهان قرار گرفته است. 
آخرین بار این اتفاق در ســال 2021 ثبت شد. »آرنو« نه تنها طرح 
»تعهد به بخشــش« را امضا نکرده بلکه هیچ خبری از فعالیت های 
نیکوکارانه او هم منتشر نشده است. او همچنین تا به حال درباره این 
طرح هیچ اظهارنظری نکرده است. با این وجود، نباید از بیانیه آنلاین 
شرکت »LVMH« گذشت که پس از آتش سوزی کلیسای تاریخی 
نوتردام در پاریس، از بخشــش 226 میلیون دلار از ثروت »خانواده 

آرنو« برای تعمیر دوباره این اثر تاریخی می گفت.
گوتام آدانی با 130 میلیارد دلار ثروت

»گوتام آدانی« از بنیانگذاران و مدیران صنعتی در هندوســتان 
است؛ شرکتی که به نام خانوادگی او در هندوستان نام گذاری شده، 
بزرگترین شرکت صنعتی در این کشور است. »آدانی« در فهرست 
»بلومبرگ« به عنوان ثروتمندترین فرد در هندوســتان شــناخته 
می شــود. او همچنین ســومین میلیاردر بین المللی اســت. ارزش 
دارایی های »گوتام آدانی« در سال گذشته و با انجام مجموعه ای از 
معاملات در »شرکت آدانی« دو برابر شده است. »شرکت آدانی« در 
سال 2021 در زمینه زغال سنگ و حمل و نقل معاملاتی انجام داده 
که به افزایش دارایی صاحبش کمک کرده است. این افزایش ثروت 
با افزایش فعالیت های نیکوکارانه »آدانی« همراه بوده است. در ژوئن 

گذشته او متعهد شده 7.7 میلیارد دلار از ثروتش را به فعالیت های 
نیکوکارانه اختصاص دهد که آموزش و کمک به برنامه های سلامتی 
را دربر می گیرد. با این وجود، این میلیاردر هندی علاقه ای به طرح 

»تعهد به بخشش« نشان نداده است.
جف بزوس با 116 میلیارد دلار ثروت

تخمین های »فوربس« نشان می دهد »جف بزوس« در سال های 
گذشــته 2.4 میلیارد دلار از ثروتش را به فعالیت های بشردوستانه 
بخشیده است. او همچنین متعهد شده 10 میلیارد دلار از دارایی اش 
را به فعالیت های مقابله بــا تغییرات اقلیمی اختصاص دهد و برای 
این کار یک ســازمان به نام »صندوق زمین بزوس« هم راه انداخته 
اســت، اما این میلیاردر هیچ تمایلی به طرح »تعهد به بخشــش« 
نشان نمی دهد، به ویژه که همسر سابقش، »مکنزی اسکات« پس 
از جدایی در ســال 2019 این طرح را امضا کرده است. »اسکات« 
با امضای این طرح به یکی از نیکوکارترین سلبریتی های آمریکایی 
تبدیل شده اســت. اکنون منتقدان منتظرند »جف بزوس« درباره 
بی توجهی اش به کمپین »تعهد به بخشــش« اطلاع رسانی کند و 
درباره جزییات این تصمیم بگوید، آن هم در شرایطی که »بزوس« 
ثروتمندی نیست که نســبت به فعالیت هایی از این دست، خود را 

بی توجه نشان دهد.
لری پیج با 88.7 میلیارد دلار ثروت

در سال 2014 هم بنیانگذار گوگل در مصاحبه ای گفت که قصد 
ندارد هرچه ثروت دارد بــرای دو فرزندش بگذارد. نکته مهم دیگر 
در ایــن گفت وگو، اعلام عدم تمایل او به طور واضح به فعالیت های 
نیکوکارانــه بود. »لری پیج« گفت قصد ندارد پولش را به این کارها 
اختصاص دهــد و به جای آن برنامه اش چه بود؟ او در گفت وگویی 
بــا »TED« اعلام کرد، می خواهد بخش عمده ثروتش را به تحقق 
اهداف کارآفرینانی اختصاص دهد که قصد دارند با کار کردن، جهان 
را تغییــر دهند و آن را به جای بهتــری برای زندگی تبدیل کنند. 

او برای واضح تر شــدن گفته اش به »ایلان ماسک« به عنوان نمونه 
اشاره کرد و گفت: »او می خواهد به مریخ برود. این از همان اهداف 
ارزشمندی است که از آن حرف می زنم.« با این حال، »لری« تا امروز 
نسبت به فعالیت های نیکوکارانه بی اعتنا نبوده است. »VOX« در 
سال 2019 در گزارشی اعلام کرد که »لری پیج« بیش از 2 میلیارد 
دلار از ثروتش را به خیریه بخشیده و این کار را از سال 2004 آغاز 
کرده اســت. با این وجود، ایــن کار او از نقدهای تند و تیز در امان 
نمانده است. منتقدان وی می گویند او برای معافیت های مالیاتی به 

چنین بخشش هایی تمایل نشان داده است.
موکش آمبانی با 88.2 میلیارد دلار ثروت

»موکش آمبانی«، نهمین فرد ثروتمند در جهان است. او صنایع 
ریلاینس را مدیریــت می کند. این گروه صنعتــی از باارزش ترین 
شــرکت های هندی در زمینه مخابرات و انرژی اســت. یک گروه 
تحقیقاتی در هندوستان به اسم »هوران ایندیا« در تازه ترین گزارش 
خود اعلام کرده »موکــش آمبانی« از نیکوکارترین ثروتمندان این 
کشور است. در سال 2022 او حدود 50 میلیون دلار به فعالیت های 
بشردوستانه و کمک به دیگر اعضای جامعه اختصاص داده است. در 
ســال 2010 نیز »بنیاد ریلاینس« را بنیان گذاشت که از بازوهای 

نیکوکاری این شرکت بزرگ و باارزش هندی است.
این بنیاد نیکوکاری با ارزش ترین بنیاد غیرانتفاعی در هندوستان 
اســت. از عمده کارهای این بنیاد، تمرکز بر بورسیه های آموزشی، 
تامین تجهیزات کشاورزی در جوامع روستایی و توجه به اولویت های 
سلامتی و بهداشتی است. با وجود این سطح از فعالیت نیکوکاری اما 
نام »موکش آمبانی« در بین کارآفرینان بی توجه به کمپین »تعهد 

به بخشش« قرار گرفته است.
استیو بالمر با 86.3 میلیارد دلار ثروت

باورکردنی نیست اما نام »اســتیو بالمر«، یار غار »بیل گیتس« 
هم در بین کارآفرینان بی توجه به کمپین »تعهد به بخشش« دیده 

می شود. او از نخســتین کارکنان شرکت مایکروسافت است که در 
ســال های فعالیت در این شرکت به رده های بالای مدیریتی رسید 
و سرانجام در سال 200 به صندلی دوستش »بیل گیتس« در این 
شرکت تکیه زد. بخش عمده ثروت »بالمر« از محل ســود 4 درصد 
ســهام او در مایکروسافت تامین شده است، اما خود او می  گوید از 
زمان بازنشستگی اش از مایکروسافت در سال 2014، ارتباط کمتری 
با »بیل گیتــس« دارد. این حرف به خوبی توضیح می دهد که چرا 
»بالمر« هنوز کمپین »تعهد به بخشش« را که »گیتس« بنیانگذار 
آن بوده، امضا نکرده است. با این حال، »بالمر« و همسرش در بنیاد 
خیریه ای که راه انداخته اند، بیش از 420 میلیون دلار از ثروت شان 
را به فعالیت های نیکوکارانه اختصاص داده اند. ضمن اینکه »بالمر« 
در فعالیت های ورزشــی هم حضور دارد و یک تیم بسکتبال خریده 

است.
سرگئی برین با 84.9 میلیارد دلار ثروت

مثل »لری پیج«، دیگر بنیانگذار گوگل، »سرگئی برین« هم 
تمایلی به امضای طرح »تعهد به بخشــش« نشان نداده است. او 
در فهرست »بلومبرگ«، یازدهمین ثروتمند جهان است. »برین« 
برعکس »لری پیج« به طور علنی درباره بخشــش و نیکوکاری 
و اهدافی کــه در این زمینه دارد، با هیچ رســانه ای حرف نزده 
اســت. با این وجود، زندگی او هم مثل دیگر ثروتمندان در این 
فهرســت، خالی از کمک به دیگران نیست. »برین« در سال های 
گذشته برای توسعه فضای آموزشی کمک کرده است. ارزش این 
کمک ها 63 میلیون دلار بوده است. همچنین در اخبار مربوط به 
اهدای کمک مالی به تحقیقات بیماری پارکینســون هم ردی از 
»سرگئی برین« وجود دارد. در سال 2019 نیز این هم بنیانگذار 
گوگل به ســازمانی که در کودکی به فرار او و خانواده یهودی اش 
از اتحاد جماهیر شوروی کمک کرده بود، یک میلیون دلار کمک 

مالی کرد.

»چارلــی مانگــر« زمانی که کــودک بود، در میوه فروشــی 
پدربــزرگ »وارن بافــت« کار می کرد؛ مغــازه ای در اوماها که 
برای هر 10 ســاعت کارگری به او دو دلار دستمزد می داد، اما 
او امــروز از میلیاردرهای بزرگ جهان اســت و از دو ازدواجش 
هشــت فرزند دارد. ارزش ثروت او از 1.1 میلیارد دلار در سال 
2013 به بیش از 2.5 میلیارد دلار در حال حاضر رسیده است. 
»چارلی مانگر« در این روزها به عنوان دست راست »وارن بافت« 
شناخته می شود. او در شرکت برکشایر هاتاوی، نایب رئیس است 
و مثل »وارن بافت«، ســرمایه گذاری عملگراســت. »مانگر« در 
نشست اخیری که توسط روزنامه »ژورنال« برگزار شد، بی پیرایه 
درباره چند نکته مهم و کارآمد برای کارآفرینان صحبت کرد. او 
می گوید: »این حرص و طمع و حسادت نیست که جهان را اداره 

می کند«، پای چیزهای دیگری در میان است.
مقایسه از دم دســتی ترین راه ها برای ایجاد انگیزه پیشرفت 
در جوامع انســانی اســت، اما »چارلی مانگر« خیلی به این راه، 

اعتقادی ندارد. به گزارش »آینده نگــر«، او می گوید هیچ وقت 
به مقایســه میزان ثروت و دارایی اش با دیگر ثروتمندان جهان 
اهمیت نداده اســت. به جای این، او از سه راه دیگر برای انگیزه 
گرفتن در مســیر کارآفرینی و مدیریت شــرکت استفاده کرده 
است. راه نخست، حفظ استقلال است. دومین راه، حفظ آزادی 
برای انجام آن چیزی اســت که آرزویش را دارد. این راه دوم نه 
فقط در کسب وکار بلکه در زندگی شخصی هم برای او اهمیت 
دارد. راه ســوم برای بــا انگیزه مانــدن، آرزوی الگو بودن برای 
دیگران است. »مانگر« می گوید او آرزو داشته مردم بیشتری او 
را به عنوان نمونه ای موفق در زندگی در نظر بگیرند و تحقق این 

آرزو باعث شده او با انگیزه باقی بماند.
»مانگر« اکنون 98 ساله است. او معتقد است جهان را حرص 
و طمع نیســت که اداره می کند. »مانگر« می گوید: »حسادت 
کردن که آسان است.« به گفته وی، حسادت نه تنها آسان بلکه 
بین مردم معمول اســت. تعداد آنهایی که می خواهند به حال 

دیگــران در بهترین حالت غبطه بخورند، کم نیســت. اما نکته 
مهم این نیست. مهم نیست که دیگران چه دارند و چقدر دارند. 
فراموش نکنیم همیشه آدم هایی هستند که می خواهند بیشتر 
داشته باشــند. این روحیه ضدحسادتی که »مانگر« بدان اشاره 
می کند، از رویه هایی است که در گذشته دنبال کرده است. شاید 
بتوان یکی از مهمترین دلایل همکاری طولانی مدت او با »وارن 
بافت« را همین دانســت. در سال های گذشته این دو به عنوان 
دو دوست و همکار خوب در دنیای کسب وکار شناخته شده اند. 
»مانگر« می گوید: »من در زندگی خودم هم حسادت را شکست 
داده ام. من به هیچ کس حسادت نمی کنم. هیچ اهمیتی نمی دهم 

که هر کسی چقدر پول دارد، اما دیگران دیوانه این کارند.«
البته گفتن این حرف، زمانی ساده است که شما در فهرست 
میلیاردرهــای »فوربس« جــای بگیرید. »فوربــس« بیش از 
یــک هزار و 300 نفر از میلیاردرها را فهرســت کرده که خیلی 
بیشــتر از »چارلی مانگر« پول دارند. از جمله این افراد، همکار 

و دوســت قدیمی او، »وارن بافت« اســت که آخرین بررسی ها 
نشان می دهد بیش از 106 میلیارد دلار ثروت دارد. با این وجود، 
ثروت »مانگر« هم به اندازه ای هســت که در این فهرست جای 
بگیرد و خیلی به داشتن و نداشتن دیگران فکر نکند. او در سال 
2017 در گفت وگو با رســانه ها از اینکه برای مقابله با حسادت 
تلاش می کند، صحبت کرد. غبطه و حسادت، دو نکته ای بود که 
او در آن سال گفت می تواند به کسب وکار صدمه بزند و باید از 
آن اجتناب کرد. »مانگر« در این مصاحبه گفت: »وقتی حسادت 
می کنید، کسب وکارتان صدمه می بیند. در این شرایط نمی توانید 
تصمیم هایی بگیرید که خوبند. تصمیم های آدم حسود، مغرضانه 
است.« او دو سال بعد در گفت وگو با »سی ان بی سی« نیز گفت: 
»اجتناب از حســادت، یک راه ساده برای داشتن زندگی شاد و 
طولانی است.« مطالعات انجام شده، این گفته »چارلی مانگر« را 
تایید می کند. »ســی ان بی سی« می گوید در سال 2018 یک 
مطالعه نشان داد که حسادت، سلامت روان را تضعیف می کند، 

به ویژه در ســال های اخیر که شبکه های اجتماعی توسعه پیدا 
کرده، حسادت و مادی گرایی، زندگی مردم را متأثر کرده است. 
هر کســی می تواند در شــبکه های اجتماعی، پنجره ای گشوده 
به روی زندگی مردم را ببیند که سرشــار از تجمل است و این 
هم در برانگیختن حســادت مردم جهان بی اثر نیست. »مانگر« 
می گوید حسادت به سادگی در ماهیت هر چیزی نهفته است، 
اما او درک نمی کند چرا مردم امروز که زندگی آسان تری نسبت 
به پیشینیان خود دارند، احساس رضایت در زندگی نمی کنند. 
»مانگر« در طول زندگی خود، دشــواری های زیادی را به چشم 
دیده اســت که رکود بزرگ، طول عمر کوتاه و فقر بیشــتر در 
زندگی شهری در گذشته از جمله آنهاست. او می گوید: »واقعیت 
این است که زندگی همه پنج برابر بهتر از گذشته است. اما این 
واقعیت را مردم از بدیهیات در نظر می گیرند. آنها همواره به این 
فکر می کنند که دیگران چقدر بیشــتر پول دارند و این عادلانه 

نیست که کسی چیزی دارد که آنها ندارند.«

چارلی مانگر چطور سال ها دست راست وارن بافت باقی ماند؟
کارآفرینی به روایت چارلی مانگر

از جف بزوس و برنارد آرنو تا استیو بالمر و لری پیج

میلیاردرها بخشنده نمی شوند

برنامه فروش چیست و چطور طراحی می شود؟
 فروش یک محصول چقدر می تواند سخت باشد؟ این سوالی است که خیلی از کارآفرینان و حتی آدم های 
عادی دائما مطرح می کنند. معمولا هم طوری قیافه حق به جانب می گیرند که انگار فروش یک کار کاملا فرعی 
است. حالا اگر همین کارآفرینان برای یک روز هم که شده در بخش فروش مشغول به کار شوند، احتمالا دیگر 
یک کلمه هم درباره این حوزه سخنرانی نخواهند کرد. هرچه باشد این روزها فروش محصولات در بازارها دیگر 
به سادگی قبل نیست. اگر تا همین چند دهه قبل هر صنعت فقط با یکی دو تا برند بزرگ شناخته می شد، این 
روزها آنقدر دست زیاد شده که نگو.  وقتی فروشندگان زیادی در بازار حضور دارند، مشتریان هم دیگر به راحتی 
گذشته دست به خرید نمی زنند. هرچه باشد حالا کلی برند رنگارنگ هست و دامنه انتخاب مشتریان بی نهایت 

زیاد شده است. پس دلیلی ندارد از اولین برندی که جلوی پای شان سبز شد، خرید کنند...



فرصت امروز: پس از دو ســالی که مهمترین عامل شکل دهنده به دنیا، 
همه گیری کووید-19 بود، به نظر می رسد مهمترین مسئله دنیا در حال 
حاضر، جنگ روسیه و اوکراین است. تمام جهان در ماه های پیش رو باید 
با پیامدهایی همراه باشــند که تداوم این جنــگ بر ژئوپلیتیک و امنیت 
جهانی باقی گذاشته است. به نظر می رسد قیمت انرژی، میزان تورم، نرخ 
بهره، رشد اقتصادی، امنیت غذایی و... به سرنوشت جنگ روسیه و اوکراین 
بســتگی دارد. کالاهای گران قیمت به تولیدکنندگان کمک می کند، اما 
منجر به ناامنی غذایی می شود و به بسیاری از اقتصادها آسیب می رساند. 
هرچند رشد تولید ناخالص داخلی جهان از 2.8 درصد در سال 2022 به 
1.6 درصد در ســال 2023 خواهد رسید، تورم همچنان روی 6 درصد با 
سرسختی باقی می ماند و بانک های مرکزی را وادار می کند تا بیش از پیش 
نرخ بهره را افزایش دهند. اما چین همچنان نرخ بهره را پایین نگه می دارد 
و امکان دارد سیاســت »کووید صفر« را کمی رها کند. این امر به بهبود 
تجارت جهانی کمک خواهد کرد. از سوی دیگر، نشانه های تغییرات آب و 
هوایی در جهان ملموس تر شده و شبح شیوع دوباره کرونا همچنان بر فراز 
کشورها سنگینی می کند. آنچه همه این مسائل را پیچیده و بغرنج می کند، 
درهم تنیدگی آنهاست. بنابراین هر تحلیلی از آینده با در نظر گرفتن تمامی 
این ابعاد ممکن است. پیش بینی »اکونومیست«  از حال و هوای صنایع و 
کسب و کارها در سال جدید میلادی را در ادامه گزارش حاضر می خوانید.

صنعت خودرو
ســه سال اســت که صنعت خودروی جهان در وضعیتی نامطلوب قرار 
دارد و در سال 2023 همچنان در همین وضعیت باقی خواهد ماند. فروش 
خودروهای جدید رشــد یک درصدی خواهد داشت، اما همچنان زیر 14 
درصد کمتر از ســطوح سال 2019 خواهد بود. فروش خودروهای تجاری 
که کمتر تحت تاثیر همه گیری کرونا قرار گرفت، باز هم ســقوط خواهد 
کرد. یکی از اصلی ترین موانع، اختلال در زنجیره تامین خواهد بود. کمبود 
قطعات و تراشه ها بسیار مشکل ســاز خواهد بود. کمبود انرژی و افزایش 
قیمت انرژی هم در سال جدید در صنعت خودرو، ایفای نقش خواهد کرد. 
این امر به ویژه در مورد قاره اروپا صدق می کند. تولیدکنندگان خودرو به 
دلیل افزایش تورم، در فروش خودروهای گران قیمت دچار مشکل خواهند 

شد و در نهایت سود حاصل از فروش خودرو کاهش پیدا می کند.
حتی رشــد فروش خودروهای برقی نسبت به گذشته، سرعت کمتری 
خواهد داشــت. فروش جهانی که در سال 2021 دو برابر شده بود با رشد 
25 درصــدی به 10.8 میلیون یا حدود 20 درصد از کل بازار خودروهای 
جدید خواهد رســید. چین بیــش از نیمی از بــازار را در اختیار خواهد 
داشــت که به دلیل سیاســت ها و برنامه های جدیدش خواهد بود. چین 
سختگیرانه ترین قوانین را در زمینه استانداردهای سوخت فسیلی بر روی 
وسایل نقلیه اعمال خواهد کرد. فروش خودروی برقی در آلمان کاهش پیدا 
می کنــد، اما در مجموع، خودروهای برقی اصلی ترین امید تولیدکنندگان 
خودرو خواهند بود. در نتیجه بیشتر شاهد تولید خودروهای برقی خواهیم 
بود. مدل های جدید خودروهای برقی، غول پیکرتر خواهند بود مثل مدل 
سایبرتراک های تسلا یا مدل های اسپرت بی ام دبلیو. چین و امارات متحده 
عربی در زمینه فروش، مســیر را هموار می کنند. در دو شــهر آلمانی هم 
خودروهای برقی خاصی تولید می شوند که به راننده نیاز چندانی نخواهند 

داشت.
»اکونومیست« از »پهپادهای جدید فولکس واگن« به عنوان دیدنی های 
صنعت خودرو در سال 2023 نام می برد و می گوید: فولکس واگن در چین، 
شکل جدیدی از پهپادهای مسافربر را آزمایش خواهد کرد که ممکن است 
در آینده تا چهار مسافر را حمل کند و قابلیت های جدید برای برخاستن 

و نشستن داشته باشد.
صنعت انرژی

بحران انرژی در ســال 2023 عمیق تر خواهد شــد. این امر به ویژه در 
اروپا رخ می دهد. روســیه به دلیل تحریم های غربی، انرژی خودش را به 
دست اروپایی ها نمی رساند. اروپا نفت روسی را به شکلی گسترده تر تحریم 
می کند و به گاز این کشــور هم دسترسی نخواهد داشت. آسیا در زمینه 
افزایش تقاضا برای نفت کمک کننده خواهد بود. به این ترتیب، تقاضا برای 
نفت 1.5 درصد یا 1.5 میلیون بشکه در روز افزایش خواهد بود و از دوران 
پیش از همه گیری کرونا بیشتر خواهد شد. اوپک تولیدات نفتی خود را تا 
2.4 میلیون بشــکه در روز افزایش می دهد که منجر به تضعیف قیمت ها 
خواهد شد. زمستان منجر به خالی شدن ذخایر گازی اروپا می شود. ارسال 
گاز ال ان جی هم کمک چندانی نخواهد کــرد. آلمان و ایتالیا پایانه هایی 
را برای دریافت گاز ال ان جی افتتاح می کنند اما برای خرید باید با آســیا 

رقابت کنند.
همــه این اتفاقات قیمت نفت و گاز را بالا نگه خواهد داشــت. وضعیت 

وخیم سوخت باعث می شود مصرف زغال سنگ رکورد جدیدی را به ثبت 
برساند. این در حالی اســت که از آلمان گرفته تا چین، کشورها تصمیم 
به کاهش مصرف زغال سنگ گرفته بودند. انرژی خورشیدی هم در سال 
جدید خواهد درخشــید. تقاضا برای انرژی های تجدیدپذیر افزایش پیدا 
می کند که به رشــد این صنعت کمک خواهد کرد و رشــد 11 درصدی 
آن را به همراه خواهد داشــت. انرژی آبی هم در میان کمبود آب رشد 3 
درصدی خواهد داشــت. اجلاس کاپ 28 در دبی با دستورالعمل هایی در 
زمینه کاهش انتشار کربن همراه اســت. کشورهای ثروتمند باید سالانه 
100 میلیارد دلار به کشورهای فقیر کمک کنند تا انرژی سبز را در خود 
توسعه دهند. شاید تا سه سال آینده این برنامه به موفقیت هایی دست پیدا 

کند. انرژی به یکی از مقولات داغ جهان تبدیل می شود.
»اکونومیست« از »ترس از شکاف هسته ای« به عنوان دیدنی های سال 
جدید در حوزه انرژی یاد می کند و می نویســد: انرژی هسته ای به یکی از 
انرژی های مورد علاقه جهانیان در سال 2023 تبدیل خواهد شد. فرانسه و 
چین اقداماتی در این زمینه خواهند داشت. آلمان و کره جنوبی هم برای 

مقابله با خاموشی ها در زمینه انرژی هسته ای اقدام خواهند کرد.
صنعت خدمات مالی

کند شــدن مسیر رشــد اقتصادی به محک زدن ثبات اقتصاد در سال 
2023 روی خواهد آورد. بعید است که اقتصاد به سبک سال 2008 سقوط 
کند و دچار بحران شــود. دلیلش این است که بانک ها از منابع بیشتری 
برخوردارند و استانداردهای شــان تغییر کرده است. افزایش نرخ بهره هم 
در ســال جدید به امری حاشــیه ای تبدیل خواهد شد، اما باز هم ممکن 
است مسائلی مانند سرمایه گذاری های شخصی ناایمن منجر به بروز بحران 
شود. تحریم های مالی روسیه هم عواقبی برای نظام مالی جهان به همراه 
خواهد داشــت و شرکت های ارائه کننده خدمات مالی را با اختلال مواجه 
خواهد کرد. کســردی بودجه در ســریلانکا، مغولستان، پاکستان، مصر و 
تونس تقریبا قطعی اســت. صندوق بین المللی پول هم در تنگنا قرار دارد 

که بتواند به همه وام دهد.
استانداردهای بازار سهام بیشتر خواهد شد. آمریکا بسیاری از شرکت های 
مالی چینی را با قوانین جدید از گردونه رقابت خارج می کند. هنگ کنگ 
در ایــن زمینه نفع می برد. چین با خطراتی از جانب بازار مســکن روبه رو 
خواهد شد. شــرکت اورگرانده به عنوان غول صنعت مسکن دچار بحران 
خواهد شــد. شرکت های مالی سعی می کنند از طریق موبایل و به صورت 
آنلاین خدمات خود را ارائــه کنند. در نتیجه رقابت در زمینه فین تک یا 
فناوری مالی بیشتر خواهد شد. پرداخت های برون مرزی مشکلاتی خواهد 
داشت. شاهد خیزش ارزهای دیجیتالی برای پرداخت های آنلاین خواهیم 

بود؛ یعنی شبکه پرداختی بین المللی جدیدی در راه است.
»اکونومیست«، سال سختی را برای شرکت هایی که در حوزه امور مالی 
فعالیــت می کنند، پیش بینی می کند و تحت عنوان »ســخت تر از الفبا« 
می نویســد: سال ســختی در زمینه امور مالی در راه است و شرکت های 
مختلف که در زمینه امور مالی فعالیت دارند باید خودشان را برای فشرده 

شدن آماده کنند.
صنعت بهداشت و درمان

کووید-19 در ســال 2023، میلیون ها فرد جدید را درگیر خواهد کرد. 
البته گونه های جدید کرونا دیگر همانند گذشــته خطرناک نخواهند بود. 
میزان مرگ ومیر کمتر می شود، اما همچنان بیش از آنفلوآنزا خواهد بود. 
در روزهای ابتدایی، میزان مرگ و میر کرونایی 200 برابر بیشتر از آنفلوآنزا 
بود، اما در سال جدید فقط دو برابر خواهد بود. چین سیاست های خود را 
در زمینه »کووید صفر« اندکی تسهیل می کند. در نتیجه ریسک افزایش 
مبتلایان وجود خواهد داشــت. این کشور واکسن های بیشتری در اختیار 
مردم قرار می دهد. واکسن ام آران ای هم در چین تولید می شود. محققان 
آمریکایی و بریتانیایی به دنبال واکسن های جدیدی خواهند بود، به ویژه 
برای مقابله با آبله میمون و مالاریا. سازمان ملل انتظار دارد با حذف خطر 
مرگ ناشــی از همه گیری، امید به زندگی در ســال 2023 دوباره از سر 
گرفته شود؛ این در حالی است که در سال 2021 شاهد کاهش 1.8 سالی 

در امید به زندگی بودیم.
دولت ها سعی می کنند بودجه ای برای بهبود نظام سلامت خود اختصاص 
دهند. فروش دارو به صورت اسمی افزایش 5 درصدی پیدا می کند، اما به 
دلیل رشد تورم در حقیقت کاهش پیدا کرده است. کشورهایی مانند هند 
و نیجریه به صورت جدی تر برای بهبود نظام بهداشــت و ســلامت خود 
تلاش خواهند کرد. فنلاند اصلاحاتی را در زمینه امور بهداشتی و درمانی 
دنبال خواهد کرد. شــرکت های تولیدکننــده دارو به فکر تولید داروهای 
جدیــد می افتند که برخی از آنها می توانند به داروهای پرفروش در جهان 

تبدیل شوند.

»اکونومیست« از »تاتی تاتی های نوزاد« به عنوان دیدنی های سال جدید 
در این صنعت یاد می کند و می گوید: دولت انگلســتان پژوهش هایی در 
زمینه نوزادان دارد که می تواند بیماری های نوزادان را از بدو تولد شناسایی 
و حتی برای شــان داروهایی شخصی تولید کند. این انقلابی بزرگ خواهد 

بود.
صنعت فناوری اطلاعات

احتمال رکــود اقتصادی و افزایش نرخ بهره بــه صورت جدی روی 
هزینه ها برای فناوری اطلاعات در ســال 2023 اثر نخواهد گذاشــت. 
شــرکت ها پیش بینی می کنند که تقاضا در زمینه فناوری افزایش پیدا 
می کند، در نتیجه ســرمایه گذاری های خــود را در این زمینه افزایش 
می دهند. طبق برخی پیش بینی ها، هزینه ها در بخش فناوری 6 درصد 
از سال گذشته بیشتر خواهد شد. عمده این سرمایه گذاری ها هم مربوط 
بــه بخش نرم افزارها خواهد بود. فروش دســتگاه ها و ابزارهای فناورانه 
کاهش پیدا می کند. کسب وکارها تمرکز خود را روی بخش های دیگری 
می گذارند. اتوماســیون و هوش مصنوعی، توجه زیادی را به خود جلب 
می کنند. محاسبات در فضای ابری و ایجاد روش هایی برای دورکاری از 
جمله مســائلی هستند که رشد خواهند داشت. آمازون و مایکروسافت، 
دو غول بزرگ در این مســیر خواهند بود. بدین ترتیب، شــرکت های 
بیشــتری باید در زمینه اتصال به شبکه و نظایر اینها فعالیت کنند. این 
یعنی هزینه های بیشــتر در این زمینه. امنیت سایبری به دلیل افزایش 
حضور در فضای مجازی هم به یکی از مسائل قابل توجه در سال جدید 
تبدیل خواهد شد. دولت ها در سال 2023 به فکر تدابیری برای کنترل 

سایبری می افتند.
»اکونومیســت« از »ابزارهای ماشــینی« به عنوان دیدنی های صنعت 
فناوری اطلاعات در ســال 2023 نام می برد و می نویسد: در سال جدید 
شاهد ظهور ابزارهایی خواهیم بود که در خودروها کاربرد فراوانی خواهند 

داشت. چین و تایوان در زمینه تولید این ابزارها، حرف اول را می زنند.
صنعت مسکن

فروش در صنعت مسکن طی سال 2023 به ارزش 5.8 تریلیون دلار 
می رســد. این رقم بسیار کلان است، اما نسبت به سال 2022 فقط یک 
درصد رشــد داشته است. افزایش نرخ بهره به عنوان باری بر دوش این 
صنعت عمل خواهد کرد. وام دادن هم در این زمینه محدود می شــود. 
قیمت های مسکن در بریتانیا و استرالیا، کاهش پیدا می کند. آمریکا هم 
از رونق بعد از همه گیری کرونا بیرون می آید و وارد رکود می شود. عدم 
قطعیت به اصلی ترین مسئله در بازار جهانی مسکن تبدیل خواهد شد. 
تولیدکنندگان مســکن به دلیل افزایــش هزینه ها و کاهش نیروی کار 
دچار بحران می شــوند. چین وضعیت شکننده و خاصی در زمینه بازار 
مسکن دارد. این کشور با ضعف نظام مالی هم همراه می شود که بحران 
مســکن را جدی تر می کند. سیاست های مربوط به همه گیری کرونا نیز 
به یکی از مســائل اصلی این کشور تبدیل شده که روی بازار مسکن آن 
هم اثر می گذارد. بازار لاکچری مســکن در هند بسیار قدرتمند است و 
قوی هم باقی می ماند. خریداران مسکن در جهان به دنبال خانه هایی رو 

به دریا خواهند بود و این مسائل آنها را وسوسه خواهد کرد.
»اکونومیست« در شرح دیدنی های سال جدید در این صنعت می نویسد: 
گرما را حس کن. ســازندگان مسکن در سال جدید تشویق می شوند که 
خانه های سبزتری را طراحی کنند و بســازند. آمریکا حتی معافیت های 

مالیاتی در این زمینه خواهد داشت.
صنعت سفر و گردشگری

صنعت هواپیمایی باید در سال 2023 دوباره به سوددهی بازگردد. تقاضا 
برای سفرهای بین المللی و گردشگری در عرصه جهانی، رشد 30 درصدی 
خواهد داشــت و به 1.6 میلیارد نفر خواهد رسید. البته صنعت توریسم و 
گردشــگری هنوز راه درازی در پیش دارد تا به وضعیت عادی برســد. در 
دوران پیش از کرونا 1.8 میلیارد نفر ســفر می کردند. این یعنی هنوز به 
دوران پیش از کرونا هم نرســیده ایم. افزایش هزینه های زندگی هم مانع 
سفرهای گردشگری می شــوند. افزایش هزینه انرژی نیز روی سفرها اثر 
منفی می گذارد. البته برخی رویدادها نظیر رویدادهای ورزشی می توانند 
همچنان بازار گردشگری را داغ نگه دارند. شاید کشوری مانند چین هنوز 
مقاومت هایی برای برگزاری رویدادهای ورزشــی داشته باشد، اما دنیا به 
سمت بازگشایی می رود و این می تواند سرآغاز بهبود گردشگری باشد. در 

عربستان هم شاهد بهبود سفرهای زیارتی و حج خواهیم بود.
»اکونومیست« در شرح دیدنی های صنعت توریسم از عبارت »بادبان ها 
را بکشید« استفاده می کند و می گوید: در سال جدید به دلیل از میان رفتن 
عمده بیماری کرونا، شاهد راه اندازی کشتی های تفریحی خواهیم بود که 

درآمد خوبی را در بخش گردشگری به همراه می آورند.

چرا احتمال بروز بحران مالی به سبک سال 2008 بعید است؟

7 پیش بینی برای صنایع در 2023
نگاه

فوربس بررسی کرد
مشاغلی که هوش مصنوعی می آفریند

حالا دیگر در جهان امروز، هوش مصنوعی را هر جایی می توان یافت، 
حتی جاهایی که اصلا فکرش را نمی کنید. با افزایش استفاده از اتوماسیون، 
هوش مصنوعی و دیگر تکنولوژی های نوین، نقش انسان ها در دنیای کار 
به میزان قابل توجهی کاهش پیدا کرده و میلیون ها شغل در این فرآیند 
ناپدید شده و خواهند شد. البته بروز پاندمی کووید-19 در سال 2020 نیز 
به مثابه یک کاتالیزور به این فرآیند سرعت بخشیده و دیجیتالی شدن را 
هرچه بیشتر توسعه داده است. ما عمدتا به وجه منفی این تحول و حذف 
میلیون ها شغل توجه کرده ایم، اما روی دیگر سکه، مشاغل نوظهوری است 
که پدید خواهند آمد. با اینکه این تکنولوژی ها یکسری مشاغل را حذف 
خواهند کرد، اما شــغل های بسیار دیگری هم می آفرینند. البته چندی 
پیش، سازمان همکاری و توسعه اقتصادی )OECD( گزارش داد تعداد 
مشــاغلی که به علت ظهور هوش مصنوعی و روبوت ها در معرض خطر 
هستند، کمتر از حد تصور اســت و درباره برآورد حذف مشاغل، اغراق 
زیادی شده است. با این حال، با پیشرفت تکنولوژی، هوش مصنوعی در 
این سال ها اهمیت و محبوبیت زیادی پیدا کرده و حتی کاربردهایی پیدا 
کرده که شــاید دیگر برای ما عادی و روزمره به نظر برسند. در حقیقت، 
استفاده از هوش مصنوعی در بخش های مختلف اقتصادی باعث شده تا 
برخی از مشاغلی که می شناسیم در آینده چهره ای کاملا متفاوت پیدا 
کنند. بنابراین دولتمردان، سیاستگذاران و فعالان اقتصادی باید این تغییر 
و تحولات را بشناســند و در هنگام برنامه ریزی برای آینده مدنظر قرار 
دهند. در همین زمینه، »فوربس« در یک گزارش، پنج شــغل مهمی را 
که به واســطه هوش مصنوعی در یــک دهه آینده دچار تغییر و تحول 
می شــوند، معرفی کرده است. این پنج شغل شامل سرمایه گذار عادی، 
مامور حفاظتی، کارمند بخش خدمات به مشتریان، پیک و کارگر کارخانه 

هستند.
سرمایه گذار عادی

خیلی ها درباره آینده ای که هوش مصنوعی در آن نقش مهمی دارد، 
احســاس نگرانی می کنند، اما واقعیت این اســت که هوش مصنوعی، 
تقویت کننــده نقش انســان در امور مختلف و به خصــوص در عرصه 
تکنولوژیک اســت و فرصت هایی را در اختیار بشر می گذارد که پیشتر 
حتی تصورش هم ممکن نبود. این مسئله حتی در عرصه سرمایه گذاری 
هم صدق می کند. هوش مصنوعــی در این عرصه به آدم های معمولی 
امکان دسترسی به استراتژی های ترید )معامله( پیشرفته ای را می دهد 
که معمولا در اختیار افراد سطح بالا در عرصه ترید است. مهمترین آنها 
هم در پیش بینی وضعیت قیمت نفت، طلا، سهام آمریکا و یا سهام های 

بین  المللی کاربرد دارد.
مامور حفاظتی

امنیت یکی از مهمترین نکات در زندگی ماست و دقیقا به همین دلیل 
است که در آینده شاهد اســتفاده بسیار گسترده تر از هوش مصنوعی 
در نقش های سنتی ماموران حفاظتی خواهیم بود. تکنولوژی هایی مثل 
تشخیص چهره و تشــخیص الگوهای انسانی به هوش مصنوعی اجازه 
می دهد که پتانســیل های تهدید را بسیار راحت تر از انسان ها شناسایی 
و دنبال کند و حتی حرکات آنها را پیش بینی کند. این نوع اطلاعات در 
مراحل بعدی در ساخت دستگاه های حفاظتی اتومات و نیز هشداری به 
کار می رود. این نوع تکنولوژی در ابعاد محدودتر حتی همین حالا هم در 
نیروهای امنیتی و انتظامی و به خصوص در شهرهای بزرگ و پرجمعیت 

به کار گرفته می شود.
کارمند بخش خدمات به مشتریان

مدت هاست که استفاده از چت بوت ها به انحای مختلف مورد توجه قرار 
گرفته است. اکثر وب سایت ها در گوشه پایینی صفحه خود امکان چت و 
ســوال پرسیدن را فراهم کرده اند و در برخی موارد، این چت بوت ها واقعا 
کارگشا هم هستند. در مورد سوال های ساده، بوت ها در حال حاضر هم 
هیچ مشکلی در پاسخ دهی و حل معضلات مشتریان ندارند، اما سوالات 

پیچیده تر با قابلیت های چت بوت ها تطبیق ندارند.
با این حال می توان امیدوار بود که هوش مصنوعی و پردازشگرهای زبان 
طبیعی بتوانند کیفیت این سوال و جواب ها را بالا ببرند و دیگر نیازی به 
مداخله انسانی برای پاسخگویی به پرسش های مشتریان وجود نداشته 
باشد. در حال حاضر، چت بوت ها طوری برنامه نویسی شده اند که بتوانند 
کلیدواژه های خاصی را تشــخیص بدهند و دامنه محدودی از راه حل ها 
را براساس همین کلیدواژه ها پوشش بدهند. هرچه زمان بگذرد، هوش 
مصنوعی قادر خواهد بود این تکنولوژی را توسعه بدهد و کاری کند که 

این گفت وگوهای آنلاین به شکلی هرچه طبیعی تر پیش بروند.
پیک

شرکت آمازون یکی از عوامل پیش برنده پیشرفت ها در عرصه استفاده 
از هوش مصنوعی برای ارســال اتومات کالاهاست. »جف بزوس« مدیر 
آمازون، سرمایه گذاری زیادی روی استفاده از روبوت ها و هوش مصنوعی 
برای ارسال بسته های سفارش مشتریان و تحویل آنها در مقصد کرده و 
به این موضوع توجه خاصی دارد. اصولا دلیوری و رساندن بسته ها بخشی 
از اقتصاد است که همزمان با دوران توسعه شدید خرده فروشی های آنلاین 
توانســته است پیشرفت زیادی را تجربه کند و استفاده از اتوماسیون در 
آن، موضوع بحث زیادی بوده است. مثلا حرکت در مسیر انبار تا مقصد، 
یکی از ویژگی هایی است که هوش مصنوعی در آن قوی عمل می کند. 
نرم افزارهای برنامه ریزی برای تعیین مسیر - از جمله گوگل مپز - نیز به 
تکنولوژی مشابهی تکیه می کنند، اما چالشی که در این راه وجود دارد، 
راندن خودرو و تحویل بســته در مقصــد - آن هم بدون مداخله نیروی 
انســانی - است. این نکته ای است که بســیاری از شرکت ها را مشغول 
خودش کرده و میلیاردها دلار نیز در این زمینه سرمایه گذاری شده است. 
مثلا سال هاست که تسلا در زمینه تکنولوژی های خودروی بی سرنشین 
کار کرده و شرکت هایی مثل جنرال موتورز و آلفابت هم در این زمینه فعال 
هستند. با این اوصاف، به نظر می رسد که در آینده شغلی به نام پیک برای 

انسان ها وجود نخواهد داشت.
کارگر کارخانه

اســتفاده از روبوتیکز در بخش تولید، ســابقه زیــادی دارد. گفته 
می شود جنرال موتورز، اولین شرکتی بود که در سال 1962 از نوعی 
از روبوت ها در خط تولید خود در کارخانه نیوجرســی اش اســتفاده 
کرد. از آن زمان، پیشــرفت های زیادی در این عرصه رخ داده اســت 
و حتی برخی کارخانه ها کاملا اتوماتیک و روبوتی شــده اند، اما باید 
بین روبوتیکز و هوش مصنوعی فرق گذاشــت. »ایلان ماســک« در 
شرکت تسلا روی روبوت انسان نمای اوپتیموس، تمرکز زیادی دارد 
که ترکیبی از هــوش مصنوعی و روبوتیکز را به کار می برد تا حضور 
نیروی انسانی در موقعیت های پرخطر در کارخانه ها را به سطح صفر 

برساند. این آینده کارخانه های پیشرفته جهان است.
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فرصت امروز: نوســان نرخ ارز برای دهه های طولانی است که به صورت 
مستمر در اقتصاد ایران اتفاق می افتد؛ به طوری که هر دهه از تاریخ معاصر 
ایران به ویژه نیمه دوم قرن گذشته شاهد یک شوک افزایش نرخ ارز بوده 
اســت. این شوک ها که هر از چند گاهی گریبان اقتصاد ایران را می گیرد، 
ناشی از سیاســت های حمایتی و کنترلی است که دولت ها همواره یکی 
پس از دیگری آنها را پی گرفته اند. نرخ های چندگانه ارزی، سیاســت های 
سرکوب ارزی و تعیین دستوری قیمت ارز از جمله این سیاست ها هستند. 
شــاخص ترین آنها، تعیین نرخ ارز ترجیحی 4200 تومانی اســت که در 
ســال 1397 به دنبال خروج آمریکا از برجام اتفاق افتاد. در ابتدای امسال 
نیز دولت ســیزدهم به حذف ارز ترجیحی دست زد که منجر به افزایش 
قیمت کالاها و نرخ ارز و رشد انتظارات تورمی شد. در همین زمینه، بازوی 
پژوهشی سازمان برنامه و بودجه در مطالعه ای به بررسی سه محور »دلایل 
افزایش نرخ ارز در ســال 1401«، »نبایدهای سیاســتی که رخ داده« و 

»راه های کاهش تبعات آن« پرداخته است.
مرکز پژوهش های توســعه و آینده نگری در این گزارش، سرکوب نرخ 
ارز را از مهمترین سیاســت های نادرســتی معرفی می کند که متاسفانه 
سیاستگذار به آنها اقبال نشــان داده است. در واقع، اگر شوک های ارزی، 
یکــی از معضلات همیشــگی اقتصاد ایــران در نیمه دوم قرن گذشــته 
بوده، سیاســت های ارزی دولت ها از طریق »ســرکوب نرخ ارز«، »تعیین 
دستوری قیمت آن« و »نرخ های چندگانه ارزی« همواره در مسیر تشدید 
این شوک های ارزی عمل   کرده اســت. این گزارش درباره دلایل افزایش 
قیمت ارز به »تحریم ها و اثرات آن«، »کسری بودجه و استقراض دولت از 
بانک مرکزی« و »ناترازی نظام بانکی« اشــاره می کند و می گوید: این سه 
آسیب ســاختاری موجب شده تا سیاست های شوک درمانی برای فرار از 
بحران هایی که در حال وقوع هستند، هر از چند گاهی پیامدهای منفی و 
قابل توجه خود را بر اقتصاد ایران تحمیل کنند. بنابراین زدودن زمینه های 
سیاستگذاری شوک درمانی، نخســتین کاری است که دولت باید انجام 

دهد.
لزوم بازنگری سیاست ارزی

»لنگر ارزی« یا همان »لنگر نرخ اســمی ارز«، نوعی سیاســت منسوخ 
اقتصادی برای مهار تورم اســت که نه تنها به مهار تورم منجر نمی شود، 
حتی باعث التهاب و شــوک ارزی هم می شــود. با وجود آنکه تبعات این 
خطای ارزی و سیاستگذاری اشتباه در اقتصاد ایران و جهان آزموده شده، 

اما حدود نیم قرن اســت که سیاستگذاران در اقتصاد ایران اصرار دارند با 
ثابت نگه داشــتن نرخ ارز، آن هم در شــرایط ناپایدار اقتصاد کلان، نرخ 
تورم را کنترل کنند. نتیجه این سیاست ارزی در طول این سال ها همواره 
یک چیز بوده اســت: اتلاف منابع ارزی، ضربه به تولید داخلی، افت ارزش 
پول ملی. این موضوع در بحران جنوب شــرق آسیا در سال 1997 نیز به 
عینه دیده شــد و به دنبال آن، بسیاری از کشورها از جمله کره جنوبی، 
در سیاســت   های تورمی خود بازنگری کردند. حال ســوال این است که 
سیاســتگذاران اقتصادی ایران با وجود تجربیات مکرر چه زمانی در این 

سیاست ارزی خسارتبار بازنگری می کنند؟
مرکز پژوهش های توســعه و آینده نگری در گــزارش »افزایش نرخ ارز، 
دلایل، نبایدهای سیاستی و ایده های کاهش تبعات آن« می نویسد: نوسان 
نــرخ ارز به پای ثابت اقتصاد ایران تبدیل شــده و هــر دهه از تاریخ قرن 
گذشته ایران به ویژه دهه های نیمه دوم قرن شاهد یک شوک ارزی بوده 
است. این شــوک ها از سیاست های حمایتی و کنترلی ناشی می شود که 
تمامی دولت ها همواره یکی پس از دیگری آنها را به اجرا درآوردند. از جمله 
این سیاســت ها می توان به نرخ های چندگانه ارزی، سیاست های سرکوب 
ارزی و تعیین دستوری قیمت ارز اشاره کرد. بدون شک تجربه شوک های 
ارزی به کرات نشان داده که این تغییرات سریع نرخ ارز، آثار تورمی قابل 
توجهی دارد و اقتصاد ایران را از طریق بی ثبات سازی فضای اقتصاد کلان 
با مشــکلاتی مواجه می سازد. همین مسئله ضرورت تغییر سیاستگذاری 
در زمینه ارز را پررنگ تر می کند. نخســتین تغییر رویکرد می تواند تغییر 
هدف گــذاری از نرخ ارز به عنوان لنگری بــرای کنترل نرخ تورم به جهت 
عکس باشد. هدف گذاری سیاستگذار باید روی نرخ تورم به عنوان لنگری 
برای کنترل نرخ ارز قرار بگیرد. هدف گذاری نرخ تورم می تواند با استفاده 
از ابزارهای سیاست پولی از جمله بازار عملیات باز، کنترل بازار بین بانکی 
و کنترل نرخ بهره بانکی انجام شود، اما این به معنای شناورسازی بی قید 
و شــرط نرخ ارز نیست. نرخ ارز باید به صورت مدیریت شده در بازار شناور 
شــود؛ به طوری که تعیین دامنه نوسانات آن همانند آنچه برای نرخ بهره 
بین بانکی در بازار عملیات باز رخ می دهد، انجام گیرد. سیاست جایگزین 
برای سیاســتگذاری موجود، هماهنگ سازی سیاست های پولی و ارزی با 
یکدیگر، با هدف کنترل نرخ تورم و مدیریت نوسانات نرخ ارز در بازار است.

به سوی ابزار پولی کنترل ارز
دلیــل اینکه چرا سیاســت های نامطلوب در اقتصاد ایران همیشــه 

در اولویت سیاســتگذار بوده اند، به این مســئله برمی گردد که مســیر 
سیاستگذاری به شــکل نادرستی انتخاب شده و شوربختانه منابع لازم 
برای اتخاذ سیاست های نادرست نیز در دسترس بوده است. سیاستگذار 
همواره برای کنترل یک چالش که در حال تبدیل شــدن به یک بحران 
بوده، آســان ترین و سریع ترین راه را انتخاب کرده و پیامدهای آن را به 
زمانی دیگر موکــول می کند. در هنگام افزایش نرخ ارز و خیز آن برای 
ایجاد مشــکلات بزرگ برای اقتصاد، سیاستگذار، سهل ترین تصمیم را 
که همان کنترل و ســرکوب نرخ ارز است، برمی گزیند. این اقدام بدون 
توجه به ملاحظاتی همچون توجه به دلایل وقوع این شوک های قیمتی 
انجام می شود. بنابراین تعیین دستوری نرخ ارز و سرکوب آن در همان 
نرخ مشخص موجب شده تا قوانین و کارکرد بازار در پس سازوکارهای 
دســتوری سیاستگذار، هر از چند گاهی خود را نشان دهد و شوک های 
ارزی را رقم بزند. وجود درآمدهای نفتی گســترده نیز این امکان را به 
سیاســتگذار می داد تا سیاست های نادرســت خود را به صورت مداوم 
ادامه دهد، اما به نظر می رسد اکنون باید به دنبال جایگزینی برای این 
رویکرد باشــیم؛ چراکه با توجه به کاهش درآمدهای نفتی، این رویکرد 

قابلیت تداوم خود را از دست داده است.
بازوی پژوهشــی سازمان برنامه و بودجه ســپس به الزامات تغییر ریل 
موفقیت آمیز سیاست  ارزی پرداخته و می گوید: افزایش نرخ سود بانکی و 
برقرار ساختن یک رابطه منطقی میان نرخ بهره بانکی و تورم، از جمله این 
اقدامات است. افزایش نرخ سود بانکی به ویژه در سپرده های مدت دار 3 تا 
5 ساله می تواند به کاهش سیالیت نقدینگی کمک کند. افزایش متناسب 
نرخ سود سپرده های بانکی با تورم نیز می تواند اثر مخرب نقدینگی در بازار 
کالا و سرمایه را کنترل کند. از سوی دیگر، انتشار اوراق قرضه، ابزار کارآمد 
دیگری است که به جمع آوری نقدینگی کمک شایانی می کند. با این حال، 
اوراق قرضــه فعلی به  دلیل عدم جذابیــت نرخ چندان در این مهم موفق 
عمل نکرده است. بدون شک، تحقق موارد یادشده مستلزم رعایت برخی 
حداقل هاســت که در صدر آنها، استقلال نسبی بانک مرکزی قرار دارد. بر 
همین اساس، رابطه نادرست فعلی میان دولت و بانک مرکزی موجب شده 
اســت تا به شکل غیرقابل قبولی، بخش مالی بر بخش پولی تسلط داشته 
باشد و به صورت مداوم به شکل افزایش نقدینگی، خود را نشان دهد. این 
مســئله علاوه بر اینکه به موتور رشد قیمت ها تبدیل شده است، یکی از 

عوامل اصلی افزایش قیمت ارز به شمار می رود.

چرا سیاستگذاران بر کنترل تورم با لنگر ارزی اصرار دارند؟

آزمون و خطای سیاستگذاری ارزی

بانک مرکزی بالاخره پس از چند ماه گمانه زنی، نرخ جدید سود بانکی را اعلام 
کرد. براســاس آخرین مصوبه شــورای پول و اعتبار، به انواع سپرده های کوتاه و 
بلندمدت از 5 درصد تا 22.5 درصد سود تعلق می گیرد و نرخ سود تسهیلات هم 
23 درصد تعیین  شده که 5 درصد افزایش یافته است. آخرین بار در سال 1399، 
نرخ ســود بانکی تغییر کرده بود. در تیرماه این سال مطابق مصوبه شورای پول و 
اعتبار، نرخ ســود سپرده  ســرمایه گذاری کوتاه مدت و بلندمدت 10 درصد تا 18 
درصد تعیین شده بود، اما حالا پس از بیش از دو سال، نرخ سود سپرده بانکی به 

5 درصد تا 22.5 درصد رسیده است.
ســپرده ســرمایه گذاری کوتاه مدت عادی، سپرده هایی هســتند که به صورت 
ماه شــمار بوده و واریز و برداشت از آن، محدودیتی از نظر زمانی ندارند. نرخ سود 
این سپرده ها تا شامگاه دوشنبه 10 درصد بود و تنها این نوع از سپرده ها با کاهش 
نرخ سود مواجه شدند و به نصف یعنی 5 درصد رسید. نرخ سود سپرده کوتاه مدت 
سه ماهه هم که در مصوبه دو سال گذشته شورای پول و اعتبار 12 درصد تعیین 
شــده بود، بدون تغییر باقی ماند و همین نرخ در جلسه اخیر شورای پول و اعتبار 
به تصویب رسید، اما سود سپرده های کوتاه مدت شش ماهه با افزایش 3 درصدی 
مواجه شــده و از 14 درصد به 17 درصد رسیده است. افزایش 4.5 درصدی نرخ 
سود سپرده بلندمدت یک ساله، یکی دیگر از بندهای مصوبه شورای پول و اعتبار 
اســت. بدین ترتیب، از این پس به ســپرده های بلندمدت یک ساله 20.5 درصد 
سود تعلق می گیرد که البته طبق همین مصوبه نباید هیچ برداشتی از آن صورت 
بگیرد. نرخ سود سپرده بلندمدت دو ساله تا شامگاه دوشنبه 18 درصد بوده که از 
روز سه شنبه به 21.5 درصد رسیده و به سپرده های بلندمدت سه ساله هم طبق 
مصوبه جدید سود 22.5 درصدی تعلق خواهد گرفت که نشان دهنده سیاستگذاری 
برای سوق دادن نقدینگی به سمت سپرده های بلندمدت است. سود وام های بانکی 
نیز 5 درصد بیشــتر شده و از 18 درصد به 23 درصد رسیده است. بنابراین اگر از 
بانک وامی دریافت کنید باید 5 درصد بیشتر از گذشته به بانک سود پرداخت کنید.
البته مصوبه شــامگاه دوشــنبه، تفاوت های زیادی با مصوبه های قبلی دارد و با 
بخشــنامه های تفصیلی برای سپرده گذاری و تســهیلات همراه است. یکی از این 
بخشــنامه ها این اســت که اگر برداشت از حساب ســپرده های مدت دار پیش از 
سررسید انجام شود، یک درصد از سود آن کم می شود؛ یعنی به عنوان مثال، اگر 
یک نفر از سپرده کوتاه مدت یک ساله خود قبل از سررسید آن برداشت کند، نرخ 
سود آن از 20.5 درصد به 19.5 درصد می رسد، اما نرخ سود سپرده های مدت دار 

بســته به ماندگاری سپرده و نرخ ســودی که برای آن مصوب شده، تغییر خواهد 
کرد و این بدین معناســت که همه سپرده های کوتاه مدت و بلندمدت در صورت 
ماندگاری کمتر از ســه ماه تنها مشمول 4 درصد سود، یعنی یک درصد کمتر از 

سود سپرده کوتاه مدت عادی خواهد شد.
به ســپرده کوتاه مدت شــش ماهه و انواع ســپرده های بلندمدت که از سه ماه 
تا شــش ماه ماندگاری داشته باشــند، 11 درصد سود تعلق می گیرد. سپرده های 
بلندمدت یک ســال، دو سال و سه سال اگر بین شــش ماه تا یک سال ماندگاری 
داشته باشند، 16 درصد سود دریافت خواهند کرد. سود سپرده های دو ساله و سه 
ساله هم که بین یک سال تا دو سال ماندگاری داشته باشند، 19.5 درصد خواهد 
بود و نهایتا نرخ سود سپرده بلندمدت سه ساله که بیشتر از دو سال و کمتر از سه 

سال ماندگاری داشته باشد، 20.5 درصد است.
از دیگر بندهای مصوبه اخیر شورای پول و اعتبار، تخلفاتی است که بعضا برخی 
از بانک ها در ســال های گذشته درباره همین نرخ سود و رعایت نکردن و دور زدن 
مصوبات قبلی داشــتند. بنابراین در همین مصوبه تاکید شــده که به هیچ وجه و 
روشی بانک ها نباید از این نرخ سود تخطی کنند و در انواع تبلیغات خود نباید به 
چیزی غیر از مصوبه مذکور اشاره داشته باشند. به عنوان مثال، واریز هرگونه وجه 
به حساب های مختلف ســپرده گذاری تحت عنوان سود مازاد ممنوع شده است؛ 
چراکه بعضا بانک ها این کار را انجام داده تا از ســوی بانک مرکزی و بازرسان آن 
شناسایی و مواخذه نشوند و از سوی دیگر بتوانند سپرده های بیشتری جذب کنند.

البته اگر هم اکنون ســپرده ای نزد بانــک دارید که مربوط به قبل از این مصوبه 
اســت، تا رسیدن سررسید، مشمول نرخ سود جدید نخواهد شد و در این مصوبه 
آمده است که اگر مردم می خواهند با نرخ سود جدید سپرده گذاری کنند باید ابتدا 
حساب سپرده قبلی خود را با قبول نرخ شکست سود ببندند و دوباره سپرده گذاری 
کنند. برخورد، رد تاییدیه صلاحیت و عزل مدیران بانکی، از جمله هشدارهای بانک 
مرکزی و شــورای پول و اعتبار در مصوبه اخیر برای بانک هایی است که نرخ سود 
مصوب را رعایت نکنند، اما برای تســهیلات بانکی، یک مورد به این مصوبه اشاره 
شده است و آن اینکه دریافت هرگونه وثیقه نقدی قبل یا بعد از اعطای تسهیلات 
یا مسدود شدن بخشی از تسهیلات اعطایی به هر نحو توسط بانک ها ممنوع است. 
البته در ســال های گذشته این ممنوعیت وجود داشــته، اما برخی بانک ها برای 
اعطای وام به مردم همواره از این روش استفاده کرده و می کنند و باید دید در ادامه 

چه تصمیمی برای جلوگیری از این تخلف گرفته خواهد شد.

همه چیز درباره نرخ سود سپرده و تسهیلات بانکی

نرخ سود بانکی بالاخره تغییر کرد

بانکنامه

با تخلفات برخورد جدی می شود
سود وام قرض الحسنه تغییر نکرد

معــاون اقتصادی بانک مرکزی با اشــاره به اینکه نرخ ســود تســهیلات 
قرض الحسنه تغییری نکرده است، گفت با هرگونه تخلف در حوزه سود بانکی 
در هر ســطحی برخورد جدی خواهیم کرد. »پیمان قربانی« درباره جزییات 
اجرای بخشنامه جدید درباره نرخ سود بانکی گفت: شورای پول و اعتبار، مصوبه 
نرخ های سود را تصویب کرد و در جلسه عصر دوشنبه بانک مرکزی با مدیران 
عامل بانک های خصوصی و دولتی، این بخشــنامه به آنها ابلاغ شــد و از روز 
سه شنبه در همه بانک ها اجرایی می شــود. به گفته وی، نرخ سود تسهیلات 
قرض الحسنه تابع نرخ سود گذشته است و در این مصوبه تغییری نداشته است، 
اما نرخ سود تسهیلات سرمایه در گردش و سایر تسهیلات که براساس مصوبه 
ســابق شــورای پول و اعتبار 18 درصد بود به 23 رسیده است. »قربانی« در 
گفت وگویی تلویزیونی ادامه داد: رعایت نرخ سود مصوب ابلاغ شده از مهمترین 
موارد و نکات مدنظر بانک مرکزی اســت و عدم رعایت آن نه تنها به صنعت 
بانکی لطمه می زند و باعث ناترازی و اضافه برداشــت بانک ها می شود، بلکه به 
اقتصاد هم آسیب می زند. بنابراین تذکرات لازم در این زمینه به همه بانک ها 
داده شده و بر رعایت دقیق این مصوبه نظارت خواهیم کرد. هر بانکی از شعب 
آن با مدیران میانی و هیأت مدیره، تخلفی در حوزه سود بانکی مرتکب شوند، 
برخــورد انتظامی لازم با آنها انجام خواهد شــد و اگر مردم تخلفی را در این 
زمینه از بانک ها مشــاهده کردند، به روابط عمومی بانک مرکزی اطلاع دهند؛ 
چراکه با تمهیدات اندیشیده شده، بانک ها ملزم به اجرای این مصوبه شده اند و 
براساس اختیارات داده شده به بانک مرکزی، از ابزارهای نظارتی با قدرت کامل 

استفاده خواهیم کرد.

رئیس کل بیمه مرکزی خبر داد
28.5 میلیون نفر بیمه عمر و زندگی هستند

رئیس کل بیمه مرکزی با اشاره به اینکه 28.5 میلیون نفر بیمه عمر و 
زندگی هستند، گفت با توجه به بالارفتن میانگین سنی جمعیت کشور، 
هزینه هایی که دولت در باب پوشــش کسری صندوق انجام می دهد، 
جدی اســت و تنها حوزه ای که می تواند به ایــن فرآیند کمک کند، 
بیمه عمر و زندگی اســت. »مجید بهزادپور« در مراسم سه شنبه های 
نوآورانه صنعت بیمه با تاکید بر اینکه صنعت بیمه باید مورد شناخت 
و اعتماد بیشــتر قرار بگیرد، گفت: صنعت بیمه بسیار پیچیده است و 
مختصات متعددی دارد، نیاز است در کنار اصلاح فرآیندها و رویه ها با 
ارائه محصولات جدید، آرام آرام فرهنگ سازی هم اتفاق رخ دهد و مردم 
با بخش های مختلف این صنعت آشنا شوند. گذشته از تکالیفی که در 
قانون برنامه برای بیمه در نظر گرفته شده و منافع همه گیری که این 
صنعت برای مردم دارد، ماده 85 قانون مدیریت خدمات کشوری همه 
دستگاه های اجرایی را مکلف به ایجاد بیمه کرده است. به ایجاد بیمه 
زندگی هم توصیه شده است. به گفته »بهزادپور«، حدود 28.5 میلیون 
نفر تحت پوشش بیمه عمر و زندگی هستند که عدد قابل توجهی است.
رئیس کل بیمه مرکزی با اشاره به بالارفتن میانگین سنی جمعیت 
کشــور افزود: با توجه به بالارفتن میانگین ســنی جمعیت کشــور 
هزینه هایی که دولت در باب پوشــش کسری صندوق انجام می دهد، 
جدی است و تنها حوزه ای که می تواند به این فرآیند کمک کند، بیمه 
عمر و زندگی است. مدلی که امروز معرفی و سعی شده از بیمه تامین 

اجتماعی الگوبرداری شود حتما موفق خواهد بود.
به گزارش »ایسنا«، در این نشست همچنین »علی بنیادی نائینی«، 
معاون طرح و توســعه بیمه مرکزی با اشاره به بیمه های زندگی گفت: 
متقاعد کردن مخاطب برای خرید بیمه زندگی سخت است، در بیمه 
ثالث فرد اجبار دارد اما در بیمه های زندگی نه. به همین دلیل این سوال 
برای مخاطب مطرح است که چرا باید اقدام به خرید بیمه زندگی کند؟ 
بنابراین ساده ســازی محصول و اغنا کردن مخاطب در بیمه زندگی، 
موضوع مهمی است. در بیمه های زندگی باید به جای فروش به رویکرد 
بازاریابی توجه کرد. گاهی علت اینکه از برخی محصولات اســتقبال 

نمی شود، نگاه فروشی است.
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3 استان دیگر مشمول طرح کالابرگ شدند
جزییات طرح کالابرگ الکترونیک

طرح کالابرگ الکترونیک مدتی است که در استان هرمزگان اجرا شده و 
از روز یکشنبه هم در استان های قزوین، گیلان و مرکزی آغاز به کار کرده 
اســت. اجرای این طرح باعث به وجود آمدن ابهامات و سوالات زیادی در 
بین یارانه بگیران شده است که در گزارش حاضر، پاسخ تعدادی از مهمترین 

سوالات مطرح شده درباره طرح کالابرگ الکترونیک ارائه شده است.
-1 طرح کالابرگ الکترونیک شــامل چه کالاهایی می شود؟ این طرح 
شــامل 10 قلم کالای اساسی شامل شــیر یک لیتری کم چرب، پنیر یو 
اف 400 گرمی، ماســت دبه 2.5 کیلوگرمی کم چرب، مرغ کشــتار روز، 
تخم مرغ کیلویی، ماکارونی 700 گرمی رشته ای، قند شکسته فله ای، شکر 
سفید فله ای و برنج است که مردم می توانند در طرح کالابرگ الکترونیک از 

اعتبار یارانه خود برای خرید این محصولات استفاده کنند.
-2 آیــا طرح کالابرگ الکترونیک اجباری اســت یــا اختیاری؟ طرح 
کالابرگ الکترونیک اجباری نیست و یارانه بگیران، در صورتی که طی یک 
ماه از اعتبار این طرح برای خرید 10 کالای اساســی اعلام شده استفاده 

نکنند، در پایان ماه امکان برداشت نقدی یارانه خود را دارند.
-3 کــدام اصناف زیر پوشــش طــرح کالابرگ الکترونیک هســتند؟ 
عمده فروشی ها، خواربارفروشی، ســوپرمارکت و فروشگاه های محصولات 
غذایی، فروشــندگان گوشــت بسته بندی شــده و یخ زده، فروشگاه های 

محصولات لبنی و فروشگاه مواد غذایی متفرقه.
-4 سرپرســت خانوار در طرح کالابرگ الکترونیک چه کســی است؟ 

شخصی که مبلغ یارانه نقدی خانواده به حسابش واریز می شود.
-5 اگــر در طرح کالابرگ الکترونیک، پذیرنده از ارائه جنس با کیفیت 
خودداری کند یا خریداران را ملزم به استفاده از برند خاصی کند یا فروشنده 
کم فروشی و گران فروشی کند مردم چگونه شکایت کنند؟ شکایت از واحد 

صنفی توسط سامانه تلفنی 124، داخلی 6 تعریف شده است.
-6 آیــا در طرح کالابرگ الکترونیک از برنــد کالایی خاص باید خرید 
کرد؟ خیر. مشمولان طرح کالابرگ الکترونیک می توانند از تمام برندهای 

تولیدکننده کالاهای مجاز خرید کنند.
-7 آیــا در طرح کالابــرگ الکترونیک، امکان خرید از فروشــگاه های 
زنجیره ای وجود دارد؟ بله، لیســت فروشــگاه های زنجیره ای در ســایت 

Shoma.sfara.ir موجود است.
-8 طرح کالابرگ الکترونیکی چیســت و چرا نباید از آن ترسید؟ طرح 
کالابرگ الکترونیکی طوری طراحی شده است تا حق و حقوق طرفداران 

یارانه نقدی دست نخورده باقی بماند.
-9 آیا در طرح کالابرگ الکترونیک می توان کل اعتبار را صرف خرید یک 
یا چند قلم کالای اساسی کرد؟ بله، می توان کل اعتبار را صرف خرید یک قلم 
کالا به طور مثال روغن یا برنج کرد. در صورت ضرورت مشمولان می توانند کل 

مبلغ اعتبار خود را در هر مرحله به خرید برنج اختصاص دهند.
-10 چه کســانی مشــمول دریافت اعتبار طرح کالابرگ الکترونیک 
می شــوند؟ خانواده هایی که در دهک یک تا 9 معیشــتی قرار گرفته اند 
و تاکنون یارانه دریافت می کردند، مشــمول طــرح کالابرگ الکترونیک 

به حساب می آیند.
-11 روش ثبت نام در طرح کالابرگ الکترونیک چگونه است؟ پس از نصب 
اپلیکیشــن »شما« نسبت به دریافت موجودی اعتبار اقدام کنید، در صورت 

نیاز با مرکز تماس فارا به شماره 1463 )بدون پیش شماره( تماس بگیرید.
-12 چگونه می توان از اعتبار طرح کالابرگ الکترونیک در خرید استفاده 
کرد؟ با مراجعه به فروشگاه های مجاز و با استفاده از کارت سرپرست خانوار 

مانند خریدهای معمولی با استفاده از کارتخوان می توان خرید انجام داد.
-13 اعتراض به دهک بندی و ارائه درخواســت بازبینی طرح کالابرگ 
الکترونیک چگونه است؟ ثبت اعتراض به دهک بندی خانوار فقط در سامانه 
وزارت تعاون قابل انجام است و پیگیری دریافت نتیجه اعتراض نیز فقط از 

طریق سایت همین وزارتخانه امکان پذیر است.
-14 از چه فروشگاه های می توان خرید انجام داد و آیا از هر فروشگاهی 
این خرید امکان پذیر اســت؟ از کلیه فروشگاه های مجاز که لیست آنها از 
طریق مراجعه به ســایت شــما به آدرس Shoma.sfara.ir یا از طریق 
برنامه کاربردی شما )فارا( قابل مشاهده است، اما فروشگاه هایی که در این 

طرح تعریف نشده اند امکان خرید وجود ندارد.
-15 آیا شــخص دارنده کارت باید به فروشــنده بابــت خرید کارمزد 
پرداخــت کند؟ در طــرح کالابرگ الکترونیک قرار نیســت کارمزدی به 
فروشنده پرداخت شــود در این طرح همچون خرید عادی هیچ هزینه و 
کارمزدی برای مصرف کننده پیش بینی نشده است و دریافت وجه اضافی 

تخلف خواهد بود.
-16 آیا امکان استفاده از اعتبار طرح کالابرگ الکترونیک در خریدهای 
اینترنتی وجود دارد؟ بله، به زودی امکان خرید از فروشگاه های مجازی که 

به سامانه »شما« متصل شوند وجود خواهد داشت.
-17 آیا در طرح کالابرگ الکترونیک می توان از کارت های بانکی دیگر 
اســتفاده کرد؟ در طرح کالابرگ الکترونیک می توان با استفاده از تمامی 
کارت های سرپرست خانوار خرید کالاهای اساسی ده گانه را انجام داد، اما 
امکان اســتفاده از کارت سایر اعضای خانواده برای خرید پیش بینی نشده 

است.
-18 اگر از اعتبار طرح کالابرگ الکترونیک اســتفاده نکنیم چه اتفاقی 
خواهد افتاد؟ اســتفاده از اعتبار طرح کالابرگ الکترونیک کاملا اختیاری 
اســت در صورت اســتفاده نکردن از مزایای این طرح، مشمولان دریافت 
یارانه دولتی می توانند مانند گذشته از یارانه خود به صورت نقدی در موعد 

واریز استفاده کنند.
-19 کد دســتوری کالابرگ به چه درد می خورد؟ مردم اســتان های 
مشــمول می توانند در حال حاضر با شــماره گیری کد دستوری ستاره، 
788، ستاره، 28، مربع میزان اعتبار خود را استعلام کنند. همچنین برای 
استعلام میزان اعتبار و مشاهده کالاهای مصوب و قیمت ها، می توانید برنامه 
کاربردی »شــما« )مخفف عبارت شبکه ملی اعتبار( را برای دستگاه های 
اندرویدی از بازار و مایکت دانلود کنید. امکان نصب اپلیکیشــن همچنین 

روی درگاه اینترنتی shoma.sfara.ir وجود دارد.
20 - قیمت محصولات مشمول طرح کالابرگ الکترونیک چقدر است؟ 
طرح کالابرگ الکترونیکی یک مزیت قیمت هم دارد. کالاهای مشمول این 
طرح با قیمت پایه شهریورماه 1400 محاسبه شده است و مابه التفاوت آن 
به صورت یارانه پرداخت می شود. همچنین در صورت افزایش قیمت کالاها، 
تمهیدات جبرانی پیش بینی شده است. به عنوان مثال، به ازای هر نفر عضو 
خانواده یک روغن 810 گرمی به قیمت 62 هزار تومان در نظر گرفته شده 
اســت. اگر این فرد روغن 810 گرمی را تهیه کند 14 هزار تومان خودش 
می دهد و 48 هزار تومان از اعتبارش پرداخت می شود و اگر به جای روغن 
آفتابگردان، روغن کنجد بخرد، همان 48 هزار تومان از اعتبارش کسر شده 

و مابه تفاوت رقم را باید خودش نقدی پرداخت کند.

صعود نماگرهای بورسی پس از 5 روز افت متوالیدریچه

چراغ بورس سبز شد

بالاخره پس از چند هفته گمانه زنی و چراغ سبز بانک مرکزی، نرخ سود 
بانکی افزایش پیدا کرد. براســاس جدیدترین مصوبه شورای پول و اعتبار، 
به انواع سپرده های کوتاه و بلندمدت از 5 درصد تا 22.5 درصد سود تعلق 
می گیرد و نرخ ســود تســهیلات بانکی هم 23 درصد تعیین  شده که 5 
درصد افزایش یافته است. آخرین بار دو سال پیش، نرخ سود بانکی تغییر 
کرده بود. ســوال این است که تغییر سود بانکی چه اثری در بازار سرمایه 

خواهد داشت؟
در پاســخ به این سوال، یک کارشناس بازار سرمایه از افزایش نرخ سود 
بانکــی با عنوان »بازی برد – برد بــورس و بانک« یاد می کند و می گوید: 
مصوبه اخیر شــورای پول و اعتبار، رنسانســی در تصمیمات پولی بانک 
مرکزی است؛ چراکه از ابتدای دهه 90 شاهد ناترازی بانک ها در حجم های 
بالا بودیم. مهمترین آثار این تصمیم از ابتدای ســال آینده و در ترازهای 
بانک ها نمود پیدا خواهد کرد؛ چراکه اســپرد مابین نرخ سود تسهیلات و 
سود سپرده پرداختی، شرایط ایده آلی را برای بانک ها رقم می زند. با مصوبه 
جدید شورای پول و اعتبار، انتظار بهبود انضباط مالی بانک ها وجود دارد 
و در نهایت علاوه بر ســهامداران بانکی، این صنعت و اقتصاد کلان کشور 

منتفع خواهند شد.
»ســام حمزه ای« در گفت وگو با پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا( 
ادامه می دهد: بانک ها طی ســال های اخیر به عنوان موتور خلق پول عمل  
کرده اند و علت این آســیب نیز ناترازی بانک ها بوده است. ناترازی بانک ها 
به علت نبود اســپرد معقول و مناسب مابین نرخ سود سپرده و نرخ سود 
پرداخت تســهیلات اســت که باعث گرایش بانک ها به سرمایه گذاری در 
بازارهــای غیرمولد می شــود. این معضل در نهایت باعث تهی شــدن از 
منابع در کنار تســهیلات تکلیفی و تکلیف به خریــد اوراق دلایل اصلی 
ناتــرازی می شــود، بنابراین بانک  مرکزی باید در جهــت کنترل و ایجاد 
شرایطی باثبات اعمال سیاســت کند. به اعتقاد وی، مصوبه اخیر شورای 
پول و اعتبار، رنسانســی در تصمیمات پولی بانک مرکزی اســت؛ چراکه 
از ابتدای دهه 90 شــاهد ناترازی بانک ها در حجم های بالا بودیم. در پنج 
سال ابتدایی دهه 90، عمده ناترازی ها مربوط به بانک های دولتی می شد 
و پس از ســال 95 ناترازی در بانک های خصوصی را شاهد بودیم. مواردی 
همچون نسبت  نرخ سود سپرده به نرخ سود تسهیلات، تسهیلات تکلیفی 
بانک ها، سرمایه گذاری بیش از حد در بازارهای غیرمولد از مهمترین عوامل 

تاثیرگذار در این موضوع بوده است.
این کارشــناس بازار سرمایه در تشــریح آثار مثبت مصوبه شورای پول 
و اعتبــار می افزایــد: تصمیم جدید شــورای پول و اعتبــار، تاثیر مثبت 
چندجانبــه ای دارد که از جمله آن می توان به ســیگنال مثبت بانک به 
بنگاه های اقتصادی و تولید اشــاره کرد. زمانی که نرخ ســود سپرده که 
اصطلاحا از آن به عنوان  سود فری ریسک یاد می شود، میانگین مابین 20 
الی 25 درصد )و حتی در بعضی موارد تا 30 درصد( باشــد، مقوله تولید 
با حاشیه سود حدودا 20 درصد و کمتر، توجیه اقتصادی پیدا نمی کند و 
میل به سرمایه گذاری و مشارکت در تولید از بین می رود. نقدینگی کشور 

طی ســه سال اخیر، سرعت رشد بیشتری نســبت به گذشته پیدا کرده 
اســت، از این رو این نگرانی وجود داشــت که بانک مرکزی برای مقابله با 
تورم به تصویب سود سپرده بالایی اقدام کند، اما خوشبختانه این سناریو 
و دیدگاه اشتباه رخ نداد و تصمیم صحیحی در این باره اخذ شد. به گفته 
»حمزه ای«، مهمترین آثار این تصمیم از ابتدای سال آینده و در ترازهای 
بانک ها نمود پیدا خواهد کرد و پیش بینی می شــود طی سال های آینده 
بانک ها ترازهای بهتری را به  ثبت برسانند و عملیات بانکی از حاشیه امنی 
برخوردار بشــود. در واقع، اسپرد مابین نرخ سود تسهیلات و سود سپرده 
پرداختی، شــرایط ایده آلی را برای بانک ها رقم می زند. در عملیات بانکی 
عموما نرخ تسهیلات مشخصی در نظر گرفته می شود و این در حالی است 
که بانک ها معمولا با تسهیلات تکلیفی مواجه هستند و این مسئله باعث 
ناترازی در عملیات بانک ها می شود. پیش تر تجربه شد که مجلس یا دولت 
طرح یا مصوبه ای را به تصویب رســانده و به دنبال آن بانک ها را مکلف به 

پرداخت حجم زیادی از تسهیلات با نرخ نامتعارف کرده است؛ این موضوع 
هزینه زیادی را برای بانک ها به بار می آورد و باعث زیان آنها می شود، اما با 
تصمیم جدید شــورای عالی پول و اعتبار تا حدی این فشار از روی دوش 

بانک ها کاسته می شود.
او در پایان در جمع بندی صحبت هایش می گوید: این مصوبه شــرایط 
بســیار خوبی را برای صنعت بانکی رقم می زند و اصطلاحا بهداشت مالی 
آنها را فراهم می کند. بانک  مرکزی همواره سیاســت بهبود انضباط مالی 
بانک ها را مدنظر داشــته و به دنبال خروج آنها از ناترازی فعلی بوده است 
که با مصوبه جدید شورای پول و اعتبار، انتظار تحقق این اهم وجود دارد. 
البته این مهم در کنار فروش اموال مازاد بانک ها و در نهایت تعیین وتکلیف 
بحث مشاع بودن دارایی های بانک ها، زمینه شکوفایی فعالان این صنعت 
و بهبود کفایت سرمایه ها و در نهایت نزدیک شدن به استانداردهای بازل 

را فراهم می کند.

افزایش نرخ سود بانکی چه تاثیری در بازار سهام دارد؟

بازی برد - برد بورس و بانک

بــــورس تلفن مستقیم: 486073290 www.forsatnet.ir

فرصــت امروز: پس از پنج روز افت متوالــی بالاخره ورق بورس تهران 
برگشــت و نماگرهای بورسی، رشد دســته جمعی را تجربه کردند. نماگر 
اصلی با رشــد 1.1 درصدی در معاملات روز گذشــته از نیمه کانال 1.5 
میلیون واحدی عبور کرد و به ارتفاع یک میلیون و 556 هزار واحد رسید. 
نماگــر هم وزن بازار نیز با رشــد 1.33 درصدی در تــراز 486 هزار واحد 
ایســتاد. بانکی ها در کنار گروه قند و شــکر از سبزترین نمادهای بازار در 

دادوستدهای روز سه شنبه بودند.
نامه نگاری شــورای رقابت و ســازمان بورس پیرامون عرضه خودرو در 
بــورس کالا به موازات ابهامات بودجه ســال آینده و گزارش های ضعیف 
شــرکت ها دست به دســت هم دادند تا بورس تهران دومین ماه زمستان 
با روزهای اغلب نزولی ســپری کند. تقریبا دو هفته پس از ورود به کانال 
1.6 میلیون واحدی، نماگر اصلی تالار شیشــه ای در جریان معاملات روز 
یکشنبه، این سطح مقاومتی را از دست داد و با افت بیش از 3درصدی تا 
پایین نیمه کانال 1.5 میلیون واحدی عقب نشینی کرد؛ عقبگردی که در 
روز بعــد نیز ادامه پیدا کرد و نماگر اصلی بورس پله پله از رکوردهایی که 
پیشتر بر جای گذاشــته بود، پایین آمد، تا نهایتا در جریان معاملات روز 
گذشته، این روند منفی به هم خورد و بالاخره چراغ سبز بورس پس از یک 
هفته کاری روشن شد. با این وجود، سایه ریسک های سیاسی و اقتصادی 
همچنان بر فراز تالار شیشه ای ســنگینی می کند و توقف عرضه خودرو 
در بورس کالا، تحریم های سیاســی جدیــد، گزارش های 9 ماهه ضعیف 
شــرکت ها، قیمتگذاری دستوری، شــکاف قیمت دلار نیما و دلار آزاد و 
ابهامات بودجه ســال آینده از جمله عواملی است که برآیند آنها، ترس و 
اضطراب ســهامداران و بورس بازان را به دنبال داشته و باعث ادامه خروج 

پول حقیقی از بورس شده است.
ورق بورس پس از 5 روز برگشت

پس از آنکه نماگر اصلی بورس تهران در جریان معاملات سه روز نخست 
هفته بیش از 70 هزار واحد ریزش کرد و تا نیمه کانال 1.5 میلیونی پایین 
رفت، در معاملات روز سه شــنبه با رشــد 16 هزار واحدی به مدار مثبت 
بازگشت. در اولین روز هفته جاری، شاخص کل بورس با کاهش 11 هزار 
و 875 واحدی )0.74 درصد( به ســطح یک میلیون و 600 هزار واحد و 

شــاخص کل هم وزن با کاهش 8 هزار و 290 واحد )1.62 درصد( به تراز 
504 هزار واحد رسید. در روز شنبه برای ششمین روز متوالی، موج خروج 
سرمایه ثبت شد و هزار و 141 میلیارد تومان پول حقیقی از بورس خارج 
شد. شاخص کل در معاملات یکشنبه، ریزش سنگین 57 هزار واحدی را 
به ثبت رساند و با از دســت دادن کانال 1.6 میلیونی، تا نیمه کانال 1.5 
میلیون واحدی کاهش ارتفاع داد. شاخص کل هم وزن نیز بیش از 19 هزار 
واحد افت کرد. هزار و 928 میلیارد تومان هم پول حقیقی از بازار ســهام 
خارج شــد. نماگر اصلی بورس همچنین در معاملات دوشنبه با 2 هزار و 
506 واحد کاهش معادل 0.16 درصد به ســطح یک میلیون و 539 هزار 
واحــد و نماگر هــم وزن با 5 هزار و یک واحد کاهش بــه رقم 479 هزار 
واحد رسید. نهایتا در دادوستدهای روز سه شنبه، نماگر اصلی با رشد 1.1 

درصدی و نماگر هم وزن بازار با 1.33 درصد افزایش مواجه شدند.
در پایان معاملات روز سه شنبه 11 بهمن ماه، شاخص کل بورس تهران 
با افزایــش 16 هزار و 873 واحد معادل 1.1 درصد به تراز یک میلیون و 
556 هزار واحد و شــاخص هم وزن با 6 هــزار و 402 واحد معادل 1.33 
درصد افزایش به رقم 486 هزار و 40 واحد رســید. شاخص کل فرابورس 
نیز بــا 173 واحد افزایش، رقم 20 هــزار و 235 واحد را نمایش داد. در 
معاملات این روز، 125 نماد صف خرید داشتند و 57 نماد با صف فروش 
مواجه شــدند. ارزش صف های خرید با رشد 5 درصدی به 459 میلیارد 
تومان رســید. ارزش صف های فروش نیز 54 درصد کاهش یافت و 318 
میلیارد تومان ثبت شــد. نماد اردستان )شرکت سیمان اردستان( با صف 
خرید 153 میلیارد تومانی در صدر جدول تقاضای پایانی بازار قرار گرفت. 
پس از اردســتان نیز نمادهای غدیس )شرکت پاکدیس( و غدانه )شرکت 
پنبه و دانه های روغنی خراسان( بیشترین صف خرید را داشتند. در سوی 
دیگر، بیشــترین صف فروش به نماد وســاخت اختصاص داشت و پس از 
وســاخت، نمادهای غاذر، کتوکا، انرژی1 و سدشت بیشترین صف فروش 

را داشتند.
افت ارزش معاملات خرد سهام

در معاملات  روز سه شــنبه، 470 نماد رشد قیمت و 186 نماد کاهش 
قیمت داشــتند. به عبارت دیگر، 72 درصد بازار رشد قیمت و 28 درصد 

بازار افت قیمــت را تجربه کردند. ارزش خالص تغییر مالکیت حقوقی به 
حقیقی بازار برای نهمین روز متوالی منفی شــد و 85 میلیارد تومان پول 
حقیقی از بورس خارج شد. بیشترین خروج پول حقیقی به سهام وسالت 
اختصاص داشت که ارزش تغییر مالکیت حقیقی به حقوقی آن 36 میلیارد 
تومان بود. پس از وسالت هم نمادهای شپنا، خساپا و آریا بیشترین خروج 
پول حقیقی را ثبت کردند. دیروز قیمت سهام تمامی نمادهای گروه قند و 
شکر رشد کرد و این گروه سبزترین گروه بازار سهام بود. پس از قندی ها، 
گروه بانکی از ســبزترین گروه های بازار بود. در میــان نمادها نیز فولاد، 
وبملت، فملی، کگل، خودرو، وپاســار و وتجارت بیشترین تأثیر مثبت را 
در رشــد شاخص کل بورس داشتند و در مقابل نمادهای رمپنا، وساخت 
و شــاراک با بیشــترین اثر منفی بر شاخص همراه شــدند. در فرابورس 
نیز نمادهای آریا، وســپهر و زاگرس بیشــترین تأثیر افزایشی و نمادهای 
بپاس، وهور و وملل بیشــترین اثر کاهشــی را بر این شاخص داشتند. در 
بین نمادهای پرتراکنش بورس نیز اردستان بیشترین تراکنش را داشت و  
خودرو و خگستر در رتبه های بعدی قرار گرفتند. در فرابورس نیز نمادهای 

دی، گدنا و فروژ پرتراکنش ترین نمادها بودند.
ارزش معاملات کل بازار سهام به 17 هزار و 692 میلیارد تومان رسید. 
ارزش معاملات اوراق بدهــی در بازار ثانویه 6 هزار و 852 میلیارد تومان 
بود که 39 درصد از ارزش کل معاملات بازار را در این روز شامل می شود. 
ارزش معاملات خرد ســهام نیز با کاهش 8 درصدی به نســبت روز قبل 
به رقم 6 هزار و 432 میلیارد تومان رســید. در معاملات سه شــنبه، نماد 
ثجنوب )شرکت سرمایه گذاری مسکن جنوب( بیشترین ارزش معاملات 
بازار ســهام را به خود اختصاص داد که ارزش معاملات آن 218 میلیارد 
تومان بود. پس از ثجنوب، نماد خودرو بیشترین ارزش معاملات را داشت و 
وبملت رتبه سوم بیشترین ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و پس 
از آن، خگستر و وتجارت در رتبه های بعدی بیشترین ارزش معاملات قرار 
گرفتند. در جدول حجم معاملات نیز ســهام دی با تعداد 833 میلیون و 
233 هزار و 64 سهم در صدر قرار گرفت. وتجارت در رتبه دوم بیشترین 
حجم معاملات بازار ایســتاد و رتبه ســوم به نماد کرمان تعلق داشــت. 

نمادهای خودرو و فاذر نیز در رتبه های بعدی قرار داشتند.

چهارشنبه
12 بهمن 1401

شماره 2183



تک نرخی شدن خودرو با 4 اقدام
یکــی از پیش بینی های مهم در ابتدای عرضه خودرو در بورس کالا که در همین صفحه 
از هفته نامه »اطلاعات بورس« به آن اشاره کرده و به بررسی آن پرداخته بودیم، موضوع سه 

نرخی شدن خودرو در کشور بود.
در آن زمان منتقدان با بیان اینکه با عرضه خودرو در بورس کالا شاهد سه نرخ کارخانه، 
بورس و بازار خواهیم بود، مکانیسم بورس کالا را به عنوان یک مکانیسم واسط در بازار خودرو 
بی اثر دانســتند. امروز پس از حدود هشت ماه از عرضه خودرو در بورس کالا هرچند شاهد 
وجود سه نرخ در بازار خودرو هستیم، اما دو تبصره بر این موضوع باید اضافه کرد؛ نخست اینکه 
قیمت ها در حال همگرایی هستند و بر این اساس انتظار می رود با یک اقدام به موقع دولت در 
هم ادغام شوند و دوم اینکه تداوم روند سه نرخی در بازار به دلیل اصرار دولت بر قیمتگذاری 

دستوری در این حوزه است.
در گزارشــی که در اردیبهشــت ماه در همین صفحه منتشر شد، گفتیم در صورتی که 
دولت قیمتگذاری کارخانه را به بورس کالا محول کند و دست از قرعه کشی بردارد، می توان 
به وجود دو قیمت در بازار امیدوار بود که البته قیمت خودروهای نو تنها از محل بورس کالا 
تعیین می شود و به عبارتی در مورد خودروهای صفر کیلومتر محل قیمتگذاری، تنها بورس 
کالا خواهد بود و بازار آزاد تنها به عنوان یک بازار ثانویه محسوب می شود. در همان گزارش 
به این موضوع اشاره کردیم که اگر شرکت های خودروساز همه خودروهای تولیدی خود را در 
بورس کالا عرضه کنند، چیزی به نام فروش کارخانه باقی نمی ماند و در نتیجه عملا یکی از 

قیمت ها حذف خواهد شد.
در حال حاضر شرکت های خودروساز گام بلندی برای عرضه همه خودروهای تولیدی خود 
در بورس برداشته اند که امیدواریم ظرف چند ماه آینده به جمع شدن بساط قرعه کشی خودرو 
که به قول رئیس سازمان بورس نوعی لاتاری ملی است، منتهی شود. در همین راستا مدیران 
عامل دو شرکت بزرگ خودروساز یعنی ایران خودرو و سایپا در نامه های جداگانه به سازمان 
بورس خواهان تداوم عرضه خودروهای تولیدی خود در این بازار شــده اند که نشان می دهد 

عرضه خودرو در بورس کالا توانسته نظر تولیدکنندگان خودرو را تا حد زیادی تامین کند.
از ســمت دیگر در گزارشی با عنوان »بورس کالا به داد خودروسازان رسید« که دو هفته 
قبل در همین صفحه منتشر شد، اشاره کردیم که آمار و ارقام صورت های مالی شرکت های 
خودروساز از کاهش قابل توجه زیان این شرکت ها در نتیجه عرضه خودرو در بورس حکایت 
دارد و همین امر به منزله تشــویق خودروسازان به عرضه همه خودروهای تولیدی در این 

بازار است.
در این بین اما ثبت نام 9 میلیون و 200 هزار نفر برای خرید تنها 20 هزار خودرو به نوعی 
فاجعه ملی محســوب می شود و نشان می دهد، اولا هنوز ثبت نام در بورس کالا اولویت دوم 
خریداران اســت که بخشی از این موضوع به دلیل اختلاف بالای قیمت خودرو در بورس و 
کارخانه است و بخشی نیز به دلیل عدم شناخت کافی از معامله در بورس کالاست. ثانیا زمان 
مناســب برای عبور از قرعه کشی خودرو همین زمان است. به همین دلیل هم شاهدیم که 
بزرگان بورس در نشستی به نقد قرعه کشی خودرو پرداختند و عرضه در بورس کالا را فعلا 

روشی مناسب برای قیمتگذاری خودرو اعلام کردند.
در این بین اما نقدهایی سطحی به عرضه خودرو در بورس مطرح می شود که در میان آنها 
مهمترین نقد تلاش دلالان برای حضور در بورس کالاســت. باید گفت در اقتصاد دلال زده 
ایران این انتقاد دیگر موضوع خاصی محسوب نمی شود، مگر بازارهای دلار، سکه و مسکن و 
حتی مواد غذایی و مواد اولیه تولید و... جولانگاه دلالان و واسطه گران نیستند؟ به هر حال باید 
بپذیریم یکی از قدرتمندترین بازیگران در اقتصاد ایران، همان دلالان هستند و هر تحلیلی باید 

با در نظر گرفتن نقش این گروه صورت بگیرد.
براســاس آنچه گفته شد، به نظر می رسد در حال حاضر دولت باید اقدامات جدی زیر را 

در دستور کار قرار دهد:
- بساط قرعه کشی خودرو و فروش از کارخانه برچیده شود.

- حذف قیمتگذاری دولتی و استخراج قیمت های پایه از طریق بورس )معاملات حراج(
-عرضه همه خودروهای تولیدی داخل در بورس کالا

- راه اندازی فرصت معامله خودروهای دست دوم در بورس کالا
در حال حاضر قیمت های پایه خودرو تا حد زیادی مشخص است؛ قیمت های پایه واقعی 
براســاس قیمت های معاملاتی بورس کالا قابل اســتخراج اســت و بر این اساس نیازی به 
قیمتگذاری دستوری نیست. در عین حال بورس کالا باید به سرعت مکانیسمی طراحی کند 
تا براساس آن همه معامله گران خودروهای دست دوم بتوانند خودروهای دست دوم خود را در 

بورس کالا عرضه و معامله کنند که کار چندان پیچیده ای هم نیست.
باید گفت، بورس کالا بهترین روش برای معامله خودرو نیست، اما راه حل میانه ای محسوب 
می شود که در مدتی کوتاه توانسته مسیر قابل قبولی - نه عالی - را طی کند که دست کم تا 

زمانی که اقتصاد کشور به تعادل نرسیده است، قابلیت اتکا دارد.

نماگربازارسهام

رئیس اتحادیه صنف تولیدکنندگان و فروشندگان لوازم یدکی خودرو و 
ماشین آلات تهران گفت اجرای طرح شناسه دار کردن لوازم یدکی خودرو 

به کاهش عرضه قطعات یدکی خودرو قاچاق کمک کرد.
به گزارش گروه اقتصاد خبرگزاری آنا، سیداحمد حسینی رئیس اتحادیه 
صنف تولیدکنندگان و فروشــندگان لوازم یدکی و ماشین آلات تهران با 
اشــاره به موضوع طرح شناسه کالا گفت: متاســفانه در آغاز طرح وزارت 
صمت قصد داشت بدون تعامل با اتحادیه و با ابزار نظارتی این طرح را در 
سطح بازار اجرا کند که این موضوع می توانست تبعات جبران ناپذیری در 

سطح عرضه ایجاد کند و بازار را دچار التهاب شود.
وی ادامه داد: خوشبختانه در آن مقطع و با روی کار آمدن هیأت مدیره 
جدید توانســتیم گفتمان جدیدی را پایه گذاری کنیم و با کار تخصصی و 
حرفه ای مشــکلات و تبعات طرح را در جلسات متعدد با مسئولان دولت 
و وزارت صمت، نمایندگان مجلس و در ســطح رســانه ها اعلام کنیم و با 
همکاری رسانه های مستقل از تبعات جبران ناپذیر این طرح در آن مقطع 

جلوگیری کنیم.
سیداحمد حسینی با تاکید بر حل مشکلات طرح شناسه کالا تا قبل از 
شروع ســال جدید گفت: امروز اتحادیه با قدرت در راستای اقناع سازی و 
آموزش طرح در حال فعالیت است و سعی کرده با ایجاد گفتمان جدید در 
سطح صنایع و صنوف خودرویی بستر لازم برای اجرای طرح را فراهم کند 
و امروز این وزارت صمت اســت که باید مشکلات طرح را حل و سوالات 

کارشناسان صنفی را پاسخ دهد تا بتوان این طرح را به خوبی اجرا کرد.
رئیس اتحادیه صنف تولیدکنندگان و فروشــندگان لوازم یدکی خودرو 
و ماشــین آلات تهران در بخش دیگری از صحبت های خود با اشــاره به 
موضوع اخذ کد آیســیک برای رســته تولیدکنندگان صنفی در اتحادیه 
لوازم یدکی گفت: برای اجرای درست طرح شناسه کالا نیازمند ساماندهی 
تولیدکنندگان صنفی بودیم که با همــکاری وزارت صمت این موضوع و 

ساماندهی این رسته از تولیدکنندگان که سهمی بیش از 13 درصد تولید 
قطعات خودرو را در اختیار دارند.

سیداحمد حســینی با تاکید بر ســاماندهی تولیدکنندگان صنفی در 

ســطح استان تهران از سوی اتحادیه گفت: اتحادیه با جدیت این موضوع 
را پیگیری کرده و شــاخص های تشخیص تولیدکنندگان صنفی را نیز با 
استفاده از کارشناسان حرفه ای برای تمایز از تولیدکنندگان صنعتی احصا 

کرده ایم و در این راستا ذره ای از حقوق صنفی اعضا کوتاه نخواهیم آمد.
وی افزود: متاســفانه عرضه کنندگان لوازم یدکی دولتی یا وابســته به 
خودروسازان از اتحادیه که طبق قانون مسئولیت ساماندهی بازار را برعهده 
دارد از ما مجوز نداشته و کیفیت قطعات عرضه شده توسط آنان نیز کیفیت 
لازم را ندارد. همین امر باعث شــده تا سطح قطعات خودرو به طور کلی 

افت کرده است.

ســیداحمد حســینی با تاکید بر کیفیت قطعات عرضه شــده از سوی 
شــرکت های شناســنامه دار بازار گفت: همه اعضای صنف از شریف ترین 
انسان ها هستند و همواره در طول تحریم های شکننده از سوی غرب حتی 
یک روز اجازه نداده اند با کمبود قطعه در کشور روبه رو شویم و این موضوع 
درخصوص بخش قطعات ماشــین آلات راهسازی و معدنی بیشتر نمایان 
اســت و اجازه نداده ایم حتی یک روز صنعت کشور منتظر قطعه بماند و 

کار متوقف شود.
این مقام مســئول با اشــاره به تعارض منافع اصناف در کشــور گفت: 
متاسفانه رویه غلطی تا پیش از این در اصناف وجود داشته و انسجام لازم 
در اصناف وجود ندارد و برخی کارشکنی هایی در بدنه اصناف و همچنین 

تعارض منافع وجود دارد.
ســیداحمد حسینی، رئیس کمیسیون حقوقی اتاق اصناف تهران ادامه 
داد: با توجه به فضای به وجود آمده در اصناف کشــور اجازه نخواهیم داد 
تا عده ای روند تغییرات را کند کرده و فضا را مسموم کنند و در این راستا 
تمــام قد از حقوق نه تنها صنف لوازم یدکــی که از همه اصناف حمایت 

می کنیم و کوتاه نخواهیم آمد.

شناسه دار کردن لوازم یدکی خودرو از عرضه قطعات قاچاق کم کرد

در هفته های اخیر، عرضه خودرو در بورس کالا و اعلام نظریات شورای 
رقابت در رسانه ها، باعث ایجاد فضای مبهم درخصوص آینده بازار خودرو 
و برنامه های خودروسازان شــده است، تا جایی که رئیس سازمان بورس 
نیز تاکید داشــته، صنعت خودرو حدود 8 تا 9 سال با معضل قیمتگذاری 

دستوری مواجه بوده است.
به گــزارش تابناک اقتصادی، عرضه خودرو در بــورس کالا، موافقان و 
مخالفانی دارد. موافقان از برچیده شدن سفره رانتخواران و دلالان در بازار 
خــودرو می گویند و مخالفان نیز به انحصــار در صنعت خودرو و ضرورت 

قیمتگذاری دستوری اشاره دارند.
این دوگانه در فضای کنونی اقتصاد باعث شده تا علاوه بر ابهامات گروه 
خودرویی در بازار ســهام، به توقف عرضه خــودرو در بورس و در نهایت 
کاهش عرضه در بازار منجر شــود؛ روندی که دود آن به چشم متقاضیان 
واقعی خودرو رفته اســت، اما در این میان رئیس ســازمان بورس اواخر 
دی ماه در نامه ای به وزیر اقتصاد نوشت: قیمتگذاری دستوری در صنعت 
خودرو خصوصا بر محصولات دو خودروساز بزرگ کشور، سهم مهمی در 
زیان 150 هزار میلیارد تومانی این صنعت را به خود اختصاص داده است .

در پاســخ به این نامه، خاندوزی اعلام کرد: با توجه به مصوبه شــورای 
عالی بورس و عدم دریافت مصوبه از سایر نهادها، عرضه خودرو در بورس 
کالا براساس مصوبه شورای عالی بورس طبق روال گذشته ادامه یابد و در 
صورت هر درخواست از سوی سایر دستگاه ها و نهادها، موضوع مجددا در 

شورای عالی بورس و اوراق بهادار مطرح گردد.
وزیر اقتصاد چند روز بعد نیز در نشســتی اظهار داشت: منتقدان عرضه 
خودرو در بورس کالا، راهکار پیشــنهاد کنند. خانــدوزی افزود: رویکرد 
دولت سیزدهم محدود کردن ویژه خواری، توسعه دسترسی مردم و بهبود 
چشم انداز تولید و تولیدکننده، همزمان است. سیاستگذار به دنبال انتخاب 
بهینه اســت و هزینه های احتمالی آن را هم می پذیرد. اگر سازوکارهای 
کم هزینه و پرمنفعت تر از سازوکارهایی که سال های قبل آزموده ایم وجود 

دارد، ما استقبال می کنیم و پذیرای آن هستیم.
اما پس از نامه رئیس ســازمان بورس و پاســخ وزیر اقتصاد، دوم بهمن 
ماه شــورای رقابت در نامه ای به رئیس ســازمان بورس اعلام کرد: عرضه 

خودرو های خانواده دنا، پژو207 و شاهین در بورس کالا مجاز نیست.
شورای رقابت در نامه به رئیس ســازمان بورس کلیه محصولات ایران 

خودرو و ساپیا به  جز هایما و تارا را انحصاری اعلام کرد.
در این نامه آمده بود: پیرو عرضه برخی خودرو ها در بورس کالا به اطلاع 
می رساند، مدت مصوبه شصت و ســومین جلسه شورای عالی هماهنگی 
اقتصادی مورخ 28 /7/ 1400 درخصوص تنظیم بازار خودرو یک ســال 
بوده است. بدیهی است با انقضای این مدت، مصوبات قبلی شورای رقابت 
در ایــن زمینه به خودی خود مبنای عمل بوده و باید اجرایی می شــده 
است؛ بنابراین، مطابق مصوبات 420، 442، 462 و 468 بازار خودرو های 
انحصاری شــامل کلیه خودرو های سواری دو شرکت ایران خودرو و سایپا 
به جز دو خودروی هایما و تاراســت و عرضه آنها باید طبق روال پیشین و 

مطابق با مصوبات 414 و 420 صورت گیرد. قیمت این خودرو ها نیز باید 
براساس مصوبات 148 و 442 طبق فرمول Price Cap محاسبه گردد، 
فلذا عرضه خودرو های خانواده دنا، پژو 207 و شاهین در بورس کالا مجاز 
نیست. شایان ذکر است، شورای رقابت با تشکیل کارگروه تخصصی خودرو 
موضوع بازبینی دســتورالعمل های بازار خودرو را در دستور کار قرار داده 
اســت و در صورت تصویب مصوبه جدیــد در این زمینه جهت اجرا ابلاغ 

خواهد شد.
خاندوزی نیز در واکنش به نامه شورای رقابت، در حاشیه آیین تجلیل از 
فعالان پیشتاز اقتصاد ایران گفت: مجوز عرضه خودرو در بورس کالا توسط 
شورای عالی بورس داده شده اســت. نامه شورای رقابت در شورای عالی 
بورس مطرح و در این زمینه تصمیم گیری خواهد شد. همچنین با شورای 

رقابت هم صحبت شده تا تعارض تصمیمات ایجاد نشود.
ماجرای خسارت 100 هزار میلیارد تومانی به سهامداران

عشقی، رئیس سازمان بورس سه روز پس از نامه رئیس شورای رقابت، 
در نامه ای به وی نوشــت: ارزش بازار سرمایه به واسطه تأثیر مستقیم این 
خبــر در همان روز نزدیک به 100 هــزار میلیارد تومان افت و ضرر قابل 
توجهی به دارایی ســرمایه گذارانی که به مصوبات پیشــین اعتماد کرده 
بودند وارد نمود. بدیهی است اعلام سیاست های بازار قبل از تصمیم گیری 
نهایــی، عدم هماهنگی نهادهای عالی تصمیم گیری پیش از مداقه لازم و 
تصمیم گیری قطعی به نحوی که کلیه جوانب امر در نظر گرفته نشود، در 

نهایت به ضرر نظام حکمرانی خواهد بود.

////////////////////

بازار خودرو در انتظار یک تصمیم شفاف

 رئیس سازمان بورس: به  زودی عرضه  خودرو در بورس کالا از سر گرفته می شود

//////

//////
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تبلیغات کلیکی به یکی از مهمترین اقدامات بازاریابی در چند سال اخیر 
تبدیل شده است که با توجه به اخبار منتشرشده، شبکه های اجتماعی در 
سال جدید به دنبال استفاده حداکثری از این قابلیت هستند که لازم است 
تا نگاهی به آن داشته باشیم. نکته ای که باید به آن توجه داشته باشید این 
اســت که پس از دو سال سخت کرونایی، اکنون تمامی کسب و کارها به 
وضعیت ســابق خود بازگشته اند و به همین خاطر پیش بینی می شود که 
حجم تبلیغات، چند برابر سال گذشته باشد. به همین خاطر صحبت کردن 
در رابطه با این موضوع، کاملا ضروری بوده و لازم است تا به صورت کامل، 

مورد بررسی قرار گیرد.
1-گوگل 

هیــچ آماری در زمینــه تبلیغات بدون وجود گــوگل کامل نخواهد 
بود. درواقع این شــرکت به عنوان محبوب ترین موتور جســت و جوگر 
جهان، یکی از اولین برندهایی است که به تبلیغات کلیکی توجه نمود. 
مهمترین تغییر آنها در ســال جدید این اســت که دیگــر تبلیغاتی با 
متن های طولانی را نشــان نخواهند داد. ایــن امر به معنای آن خواهد 
بود که افراد خواهان تبلیغات باید در یک قالب جدید فعالیت کنند که 
محدودیت هایی را برای آنها به همراه خواهد داشت. با این حال طبیعی 
اســت که یک تبلیغ کوتاه، به مراتب بیشتر مورد توجه مخاطبان قرار 
خواهــد گرفت و حس نارضایتی کمتری را نیز به همراه دارد. همچنین 
توجه بیشــتر به کلیدواژه ها نیز مورد توجه بیشــتر قــرار می گیرد تا 
تبلیغات تنها به افرادی نشــان داده شود که طبق عملکرد آنها در بستر 

اینترنت، شانس خرید بالاتری را دارند. 
2-مایکروسافت

مایکروســافت در ســال جدید تلاش می کند تا به تبلیغات ویدئویی 
توجه بیشــتری را داشته باشــد. درواقع با توجه به این امر که مشاهده 
کردن یک کلیپ، به مراتب ســاده تر از خواندن یک متن است، احتمال 
می رود که با این تغییر بتوانند سهم بیشتری از بازار را تصاحب نمایند. 
در این زمینه مهمترین چالش این اســت که تبلیغات بهینه باشــند تا 

زمان زیادی را از مخاطب اشغال نکند. 
3-یوتیوب 

این شــبکه قصد دارد که صدا را در مرکز فعالیت های خود قرار دهد. 
درواقــع به عقیده مدیران این شــرکت، گوش دادن حتی از مشــاهده 
کردن نیز ســاده تر اســت. درواقع افراد می توانند حتی در حین انجام 
کارهایــی نظیر رانندگی نیز یک فایل صوتــی را گوش دهند که برای 
هیــچ یک از دیگر انواع محتوا، این امر امکان پذیر نیســت. همچنین با 
توجه به این امر که تبلیغات صوتی چندان مورد استفاده قرار نمی گیرد، 
این شــرکت وارد حوزه ای کم رقیب خواهد شد که خود شانس موفقیت 
را به مراتب بیشــتر می کند. درواقــع با توجه به این امر که تبلیغ مورد 
علاقه مخاطبان محسوب نمی شود، طبیعی است که به تصاویر توجهی 
نداشــته باشند. تحت این شــرایط با حذف آنها، امکان تبلیغ گذاشتن 
برای هر برندی نیز وجود خواهد داشت. درواقع تنها کافی است که متن 
خود را آماده نمایند. با این حــال در حالت های دیگر، نیاز به ابزارهای 
موردنیاز اســت که خود هزینه بر محسوب می شود. با این حال باید دید 
کــه یوتیوب می خواهد این موضوع را بــه جای تبلیغات رایج خود قرار 
دهد و یا بخشی جداگانه برای آن در نظر گرفته است. درواقع در رابطه 
با نحوه ارائــه آن، هنوز تردیدهایی وجود دارد. نکته دیگری که باید به 
آن توجه داشــته باشید این است که یوتیوب تحت مالکیت گوگل قرار 
دارد و ممکن است در صورت موفقیت آمیز بودن این طرح، شاهد تکرار 

آن در موتور جست و جوگر گوگل هم باشیم. 
4-فیس بوک 

فیس بوک که ســال گذشــته نام متا را برای خود انتخاب کرده تا به 
عنوان شــرکت مادر شبکه های اجتماعی خود شــناخته شود و بتواند 
جدا از محصول خود )فیس بوک( شــناخته شــده و در حوزه های دیگر 
نیز فعالیت نماید تصمیم گرفته تا کســب و کارهای محلی و کوچک را 

مورد توجه بیشــتر خود قرار دهد تا بتوانند شــانس فروش بالاتری را 
پیدا کنند. این موضوع نکته بسیار مهمی است. درواقع فضای تبلیغاتی 
بــرای برندهای بزرگ به مراتب مهیاتر اســت و آنهــا قادر به پرداخت 
هزینه های ســنگین هســتند. این امر در حالی اســت که تعداد کسب 
و کارهای کوچک، به مراتب بیشــتر بوده و ســرعت رشد آنها نیز بالاتر 
است. همچنین بســیاری از کاربران شبکه های اجتماعی، خرده کسب 
و کارهایــی نیز برای خود دارند که تمرکز بیشــتر بر روی این موضوع 
می تواند باعث شــود تا فیس بــوک، معنایی بالاتر از یک شــبکه برای 
ســرگرمی پیدا کند. با توجه به گفته مدیران این شــرکت، در صورت 
موفقیت آمیز بودن طرح های اولیــه، این اقدام برای دیگر برندهای این 
شــرکت )اینســتاگرام و واتس اپ( نیز تکرار خواهد شد. همچنین این 
شــرکت تلاش خود را انجام خواهد داد تا امکان ارتباط بیشــتر برندها 
با یکدیگر را مهیا ســازد. این امر باعث خواهد شد تا شاهد کمپین ها و 

تبلیغات مشترک نیز باشیم. 
5-اینستاگرام 

هدف اصلی اینستاگرام در سال جدید این است که از هوش مصنوعی 
در تبلیغات کلیکی خود اســتفاده نماید. این موضوع باعث خواهد شد 
تــا در صورتی که برای یک نفر براســاس جســت و جوهایی که دارد، 
حوزه هایی مشــخص شد به جای یک تبلیغ، شاهد چندین تبلیغ باشد. 
ایــن موضوع کمک خواهد کرد که از بین چنــد مورد، افراد بتوانند در 
نهایت گزینه موردنظر خود را پیدا کرده و خرید را نهایی کنند. درواقع 
به عقیده مدیران اینســتاگرام دیگر زمان تبلیغ گسترده گذشته و لازم 
اســت تا از بین میلیون هــا کاربر، به دنبال افرادی باشــید که واقعا به 
محصول شما تمایل خواهند داشــت. با این طرح جدید شما اطمینان 

خواهید داشت که تبلیغات، به بهترین افراد نشان داده خواهد شد. 
6-تیک تاک 

این شــبکه چینــی قصد دارد تا تبلیغات را در جســت و جوی افراد 
قرار دهد. برای مثال هنگامی که شــما یک کلیدواژه را سرچ می کنید، 
تبلیغــات برندهای مرتبط بــا آن نیز نمایش داده خواهد شــد. با این 
حال مدیران تیک تاک قرار است که برای تبلیغات چارچوب مشخصی 
را تعییــن نمایند. درواقع قالب باید براســاس ویدئوهای کوتاه همراه با 
معرفی محصول در حین اســتفاده از آن باشد. این امر بدون شک تاثیر 

بیشــتری از ساعت ها صحبت کردن می باشد و باعث خواهد شد تا افراد 
با عملکرد و مزیت های محصول، به صورت تصویری آشنا شوند. درواقع 
در تبلیغات، هیچ چیز به اندازه مشــاهده کردن تاثیرگذار نخواهد بود. 
یکسان ســازی تبلیغات نیز به جذابیت بیشتر محیط این شبکه کمک 
خواهد کرد و فضا را برای تبلیغ محصولات بی کیفیت، کوچک می سازد. 

7-پینترست
پینترست در تلاش است تا تبلیغ را به صورت نمایش کاتالوگ تمامی 
محصولات یک برند، انجام دهد. این امر باعث خواهد شد تا افراد سریعا 
با محصولات و قیمت آنها آشنا شده و در صورت تمایل، اقدام به خرید 
نمایند. همچنین مدیران امیدوار هســتند که بــا ارائه کدهای تخفیف 
مدت دار، افراد به کلیک کردن بر روی تبلیغات، تمایل بیشــتری را پیدا 
کنند. نکته جذاب دیگر این اســت که در تبلیغ، شما می توانید بر روی 
محصول مورد نظر خود کلیک کرده و مســتقیما وارد صفحه پرداخت 

شوید که خود به کوتاه کردن مسیر تبلیغ به خرید، منجر می شود. 
8-لینکدین 

به عقیده مدیــران لینکدین، تبلیغات کلیکی تنها زمانی نتیجه بخش 
خواهند بود که در راســتای یک کمپین تبلیغاتی هدفمند باشد. تحت 
این شــرایط آنها در ابتدا به افراد پیشنهادهایی را خواهند داد تا افراد با 
قرار گرفتن در طرح مورد نظر خود، وارد یک پروسه تبلیغاتی شوند که 
با ارائه آمارهای آنها همراه است. درواقع با توجه به این امر که لینکدین 
شبکه تخصصی کسب و کار محسوب می شود، آنها تلاش کرده اند تا به 

مانند یک آژانس تبلیغاتی کاربلد، رفتار نمایند. 
9-توئیتر

توئیتر با مدیریت جدید خود، تغییرات بســیار گســترده ای را داشته 
اســت. تحت این شرایط طبیعی اســت که آنها برنامه های جدید برای 
تبلیغاتی کلیکی نیز داشــته باشــند. در این زمینه توئیتر تلاش کرده 
اســت تا تنها از یک تصویر سه بعدی محصول استفاده کند تا افراد در 
هر زمینه ای کــه تمایل دارند، بخش های مختلف را مشــاهده کرده و 
بررســی های لازم را انجام دهند. در صورتی که افراد از دیدن محصول 
به رضایت لازم برســند، طبیعی است که کنجکاو باشند تا اطلاعات آن 
را نیز به دســت آورند که منجر به کلیک بر روی تبلیغ خواهد شــد. با 
این حال هدف بزرگتر آنها این است که امکان اشتراک گذاری تبلیغ بر 
روی هر شــبکه دیگری نیز کاملا مهیا باشد. این امر باعث خواهد شد 
تــا دیگر نیاز به ایجاد تبلیغات مختلف در شــبکه های گوناگون، وجود 

نداشته باشد. 
10-اپل 

هدف اصلی اپل در ســال جدید این است که تبلیغات را در فضاهای 
مختلفی مورد نمایش قرار دهد. این امر در حالی است که تا قبل از این 
اقدام، بیشتر در اپ اســتور این برند شاهد تبلیغات بوده ایم. به صورت 
کلــی اپل تنها برای افزایش و برابری تعداد تبلیغات برنامه ریزی کرده و 

در این زمینه احتمالا از هر نوع تبلیغی، استفاده خواهد کرد. 
در آخر نکته ای که باید به آن توجه داشــته باشــید این است که در 
روزهای اول ماه جدید قرار داریم و ممکن است شاهد ترندها و اتفاقاتی 
باشــیم که منجر به تصمیمات جدید خواهد شد. به همین خاطر نباید 

تصور کرد که این برنامه ها، کاملا ثابت باقی خواهند ماند. 
searchenginejournal.com :منبع

برنامه برندهای برتر برای تبلیغات کلیکی در سال 2023

چهارشنبه
12 بهمن 1401

شماره 2183



7ایران زمـــین www.forsatnet.ir7تلفن مستقیم: 86073290 ایران زمـین www.forsatnet.irتلفن مستقیم: 86073290

اخبار

اعمال نرخ های جدید از فروردین ۱۴۰۲؛
اصلاح قبوض گاز مشترکان مازندرانی تا پایان امسال 

ساری - دهقان : مدیرعامل شــرکت گاز مازنــدران خبر داد: تخفیف ۷۰ 
درصدی فصل زمستان در تعرفه گاز مشترکان استان اعمال می شود. به گزارش 
خبرنگار روزنامه تیرنگ به نقل روابط عمومی شرکت گاز استان مازندران، قاسم 
مایلی رستمی با اشاره به تصمیم جدید دولت در صدور قبوض گاز جدید گفت: 
براساس مصوبه جدید هیئت دولت که در ۱۶ آذر امسال به تصویب رسید، تعرفه 
گاز سه پله اول مصرف گاز خانگی بدون تغییر باقی ماند و هیچ افزایشی نیافت. 
وی افزود:  این تخفیف در تعرفه گاز مشترکان فقط مربوط به زمستان است و از 
فروردین ۱۴۰۲تعرفه های جدید اعمال می شود. مدیرعامل شرکت گاز مازندران 

اظهار داشت: تا سه یا پنج روز آینده تعدیل قبوض اجرایی می شود و قبوض جدید بر اساس تخفیف ۷۰ درصدی اعمال خواهد شد. اگر 
مشترکی قبض گاز خود را بدون اعمال این تخفیف ها پرداخت کرده باشد، در قبوض بعدی گاز بستانکار خواهد شد. مایلی رستمی ادامه داد: 
همچنان سامانه هوای سرد در کشور وجود دارد و مصرف گاز خانگی روز به روز در حال افزایش است. از مردم تقاضا داریم که با پوشیدن 
لباس گرم و پیوستن به کمپین هر خانه یک اتاق گرم و تنظیم دمای خانه بر روی ۱۸ درجه به تامین پایدار گاز هموطنان خود کمک کنند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب گیلان:
آشنایی اصحاب رسانه با فرایند استحصال تا توزیع آب شرب از اهمیت 

ویژه ای برخوردار است
رشت- خبرنگار فرصت امروز: نشست خبری مدیرعامل شرکت آب 
و فاضلاب گیلان با اصحاب رسانه و مطبوعات استان، ۱۰ بهمن ماه سال جاری 
در سالن جلسات تصفیه خانه بزرگ آب گیلان برگزار شد. به گزارش دفتر روابط 
عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب گیلان؛ مازیار علی پور ضمن 
تبریک فرارســیدن ایام مبارک دهه فجــر و ولادت امیرالمونین علی )ع( و روز 
بزرگداشــت مقام والای پدر؛ هدف از برگزاری این جلسه در تصفیه خانه بزرگ 
آب گیلان را الزام آشنایی خبرنگاران با فرایند استحصال، تولید، تصفیه و توزیع 
آب شرب بیان داشت و گفت: خبرنگاران نماینده اقشار مختلف مردم هستند و با 

در دست داشتن ابزار قدرتمندی چون رسانه می توانند اطلاعات را به کل جامعه منتقل کنند و نقش بسزایی در شکل گیری فرهنگ صرفه 
جویی در مصرف آب شرب در سطح جامعه ایفا نمایند. وی اضهار داشت: شرکت آبفای گیلان آب شرب سالم و بهداشتی بیش از ۸3۰ 
هزار مشترک شهری و روستایی را در سطح استان گیلان تامین و توزیع می کند و حدود 95 درصد از جمعیت استان در 53 شهر و هزار و 
۷33 روستا از خدمات این شرکت بهره مند می باشند. مدیر عامل آبفای گیلان با اشاره به عملکرد شرکت در سال جاری، به معرفی پروژه 
های آماده افتتاح در دهه مبارک فجر پرداخت و بیان داشت: ۴۱ پروژه آبفای گیلان در ۱۱ شهرستان استان با  اعتباری بیش از ۱ هزار و 
55۴ میلیارد ریال در این ایام افتتاح و به بهره برداری خواهد رسید و جمعیتی بالغ بر یک میلیون و ۷۰۰ نفر از مزایای افتتاح این پروژه ها 
بهرمند خواهند شد. وی افزود: از این ۴۱ پروژه آماده افتتاح 3۸ پروژه مربوط به حوزه بهره برداری و توسعه آب و 3 پروژه مربوط به حوزه 

بهره برداری و توسعه فاضلاب و دفع بهداشتی فاضلاب در شهرستان های رشت،آستانه اشرفیه و ماسال می باشد.

نفت ستاره خلیج فارس دومین شرکت برتر کشور
بندرعباس- خبرنگار فرصت امروز: در بیست و پنجمین سال رتبه 
بندی شرکت های برتر کشور، نفت ستاره خلیج فارس مقام دوم را کسب کرد. 
به گزارش روابط عمومی و بین الملل شرکت نفت ستاره خلیج فارس، در بیست 
و پنجمین سال رتبه بندی شرکت های برتر کشور که به همت سازمان  مدیریت  
صنعتی برگزار شد، شرکت نفت ستاره خلیج فارس از میان ۱۰۰ شرکت بزرگ 
رتبه بندی شــده کشور توانست مقام دوم را از آن خود کند. این رتبه بندی با 
الهام از رســالت سازمان با فراهم نمودن آمار و اطلاعات شفاف و مفید در مورد 
بنگاه های اقتصادی کشور، فضای روشن تری از کسب و کار اقتصادی کشور ارائه 

می دهد. بیست و پنجمین دوره انتخاب شرکت های برتر و پیشرو ایران موسوم به IMI-۱۰۰ هرسال با شاخص های مختلف کارشناسی، 
اقدام به انتخاب شرکت های برتر ایران در زمینه های مختلف می کند. هدف از برگزاری همایش IMI-۱۰۰، شفاف سازی فضای کسب و کار 
و ایجاد فضای رقابتی بین شرکت های برتر ایران است. مبنای اولیه این رقابت میزان فروش شرکت هاست؛ این شاخص، از منطق اقتصادی 

بالایی برخوردار بوده و بیانگر خروجی شرکت ها و اثر گذاری شان بر اقتصاد ملی است.

در دیدارمدیر مخابرات منطقه مرکزی با نماینده مردم اراک، کمیجان وخنداب در مجلس مطرح شد:
بهبود سهم اعتبارات فناوری اطلاعات و ارتباطات در بودجه عمومی سال ۱۴۰۲

اراک- فرنــاز امیدی: مهندس لطفی، مدیر مخابــرات منطقه مرکزی 
بادکتر کریمی، نماینده مردم شهرســتان هــای اراک ،کمیجان وخنداب در 
مجلس شورای اســلامی دیدار کرد. به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات 
منطقه مرکزی در ایــن دیدار مهندس لطفی، مدیر مخابرات منطقه مرکزی 
با توجه به رشــد اعتبارات برنامه ای ارتباطات و فناوری اطلاعات نســبت به 
سال ۱۴۰۰ ،به منظوربهبود سهم اعتبارات این بخش دربودجه عمومی سال 
۱۴۰۲ پیشــنهاداتی را به منظورانعکاس درکمسیون  صنایع ومعادن به دکتر 
کریمی ارایه نمود.  در ادامه دکتر کریمی، نماینده مردم شهرستان های اراک 

،کمیجان وخنداب در مجلس  اظهار امیدواری کرد،با توجه به اهمیت برنامه های ارتباطات وفناوری این موضوع محقق گردد .

۱7واحد صنعتی راکد استان بوشهر به چرخه فعالیت بازگشتند
بوشــهر- خبرنگار فرصت امروز: مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 
استان بوشهر گفت: با حمایت مالی و اجرای مصوبه های کارگروه های تسهیل و 
رفع موانع ۱۷ واحد صنعتی این استان که از چرخه تولید خارج شده بودند، به 
مدار فعالیت بازگشتند. مهدی صفوی در نشست خبری با اصحاب رسانه افزود: 
برای فعال شدن این واحدهای صنعتی ۲۱۱ میلیارد تومان تسهیلات از طریق 
تبصــره ۱۸ و نزدیک به 5۰۰ میلیارد تومان نیز تســهیلات رونق تولید به این 
واحدها پرداخت شده است. وی اظهار کرد: با پرداخت این تسهیلات واحدهای 
راکد یاد شــده در زمینه های مختلف صنعتی فعــال و با برخی از آنها با تغییر 

کاربری و انتقال به سرمایه گذار جدید به فعالیت بازگشتند. صفوی ادامه داد: بیشتر این واحدها در زمینه صنایع شیمیایی مانند سبدسازی، 
تولید محصولات پلاستیکی و نایلون، کانی غیرفلزی، بتادین، برق، الکترونیک و صنایع فلزی هستند.

پروانه ساخت هزار و ۵۰۹ واحد ملی مسکن در ایلام صادر شد
ایلام-هدی منصوری:محبی؛ مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی ایلام:در راستای طرح نهضت ملی تولید مسکن در استان تاکنون 
پروانه ســاخت هزار و 5۰9 واحد مسکونی صادر شده است. بنیاد مسکن به عنوان کارگزار راه و شهرسازی، احداث حدود سه هزار واحد 
مســکن ملی را در دســتور کار قرار دارد که عمده این پروژه ها در سطح شهر ایلام آغاز شده است. تاکنون برای هزار و ۱۱۷ واحد نیز با 
بانک های استان عقد قرارداد شده است. اسکلت ۲۴5 واحد نیز تکمیل و ۲۴ واحد نیز به مرحله دیوار چینی رسیده است. تعداد واحدهای 
مســکن ملی فعال در حال اجرا هزار و 3۸۸ مورد می باشد؛ تعداد واحدهای درشرف اقدام نیز هزار و 3۱۶ واحد است. پروژه هزار واحدی 
شهر ایلام به صورت بنیاد ساخت و پروژه 3۶ واحدی آبدانان به صورت گروه ساخت در شرف انجام است. عملیات اجرایی احداث مسکن 
ملی در سطح شهرستان های ایوان 3۲ واحد و دره شهر ۱۰۴ واحد نیز آغاز شده و در مابقی شهرستان ها، لومار ۲۰ واحد، آبدانان 3۶ واحد، 
ملکشاهی ۱۰۰ واحد، سرابله 3۲ واحد تفاهم نامه ها منعقد شده است و با توجه به تغییر طرح در شهرهای مهران و دهلران به صورت یک 
طبقه در مرحله تهیه زمین از سوی اداره کل راه و شهرسازی می باشد. تاکنون اعتباری افزون بر ۲33 میلیارد تومان در اجرای پروژه های 

مسکن ملی در استان ایلام هزینه شده است. 

اجرای مانور پدافند غیر عامل در اداره مخابرات گالیکش
گرگان- خبرنگار فرصت امروز: مانور پدافند غیر عامل در اداره مخابرات شهرستان گالیکش برگزار شد.مهندس حمید مسلمی با 
اعلام این خبر افزود: مانور پدافند غیر عامل با هدف آمادگی هر چه بیشتر در زمان بحران قطعی برق  و حفط و پایداری ارتباطات مخابراتی 
در مخابرات گالیکش برگزار شد..رئیس اداره حراست مخابرات منطقه گلستان با تاکید بر اینکه تست عملکرد تجهیزات مخابراتی و اطمینان 
از کارایی مناسب آنها در زمان بحران از اهداف اجرای مانور پدافند غیر عامل بوده که  بصورت دوره ای و مستمر در بخشهای مختلف اجرا 
می شود.وی حفظ ارتباطات در مواقع مختلف را مهم دانست و گفت: ایجاد فرآیندهای جایگزین ارتباط رسانی و تامین تجهیرات از جمله 
اقداماتی است که در مخابر ات منطقه گلستان انجام شده و با اجرای مانور صحت عملکرد انها سنجیده و مورد ارزیابی قرار می گیرد.لازم 
به یاد آوری است این مانور با حضور مهندس مسلمی رئیس اداره حراست مخابرات منطقه گلستان، مهندس مجید خسروی رئیس اداره 

مخابرات شهرستان گالیکش  و کارشناسان مایکرویو و تغذیه نیرو در اداره مخابرات گالیکش اجرا و تست های لازم انجام شد .

اهواز - شبنم قجاوند: ســیزدهمین جلسه شــورای پایایی 
منطقه ای شبکه برق خوزستان با موضوع آماده سازی شبکه برای تابستان 
۱۴۰۲ با حضور مدیران برق منطقه ای خوزســتان، شرکت های توزیع 
نیروی برق اهواز، خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد و نیروگاه های تولید 

برق برگزار شد.
محمود دشــت بزرگ رئیس شــورای پایایی منطقه ای شــبکه برق 
خوزستان در این نشست گفت: از پیک تابستان ۱۴۰۱ با موفقیت عبور 
و در شــاخص   های ارزیابی کیفیت عملکرد در ارزیابی شرکت ها به رتبه 

برتر رسیدیم.
وی با بیان اینکه این جلسه برای مرور تجربیات پیک قبل و بررسی 
برنامه ها برای افق تابستان ۱۴۰۲ تشکیل شده، تصریح کرد: مهم ترین 
دســتور کاری مــا آمادگی برای مواجهه با پیک ســال آینده و تحقق 
تعهدات و تکالیفی که شرکت های عضو این شورا برای آمادگی شبکه 

بر عهده دارند.
رئیس شورای پایایی منطقه ای شبکه برق خوزستان با بیان اینکه در 
این نشست گزارش عملکردها ارائه شود، افزود: انتظار است که طرح ها و 

پروژه های حوزه بهره برداری و تعمیرات سالیانه و توسعه بخش نیروگاهی 
در زمان باقیمانده به سرانجام برسد و شبکه آماده ورود به پیک تابستان 

۱۴۰۲ شود.
دشــت بزرگ با تاکید بر لزوم وارد مدار شــدن نیــروگاه دوکوهه 
اندیمشــک، گفت: خط ۲3۰ کیلوولت دومــداره ارتباطی نیروگاهی 
دوکوهه اندیمشک به شبکه را شرکت برق منطقه ای خوزستان احداث 

و برق دار کرده است.
وی تاکیــد کرد: ما به عنوان شــورای پایایی منطقه ای شــبکه برق 
خوزستان و کهگیلویه و بویراحمد همواره در صدر بهترین عملکردها قرار 
داشــته و امیدواریم که این شرایط را برای سال آینده نیز رقم بزنیم و با 

تامین برق پایدار، رتبه برتر را در ارزیابی عملکردها کسب کنیم.
عباسی مدیرعامل شــرکت تولید نیروی برق رامین با ارائه گزارشی 
از وضعیت نیروگاه های حرارتی تولید برق، در خصوص نیروگاه دوکوهه 
اندیمشــک، گفت: با توجه به آمادگی خــط ارتباطی نیروگاه دوکوهه، 
راه اندازی اولیه این نیروگاه با موفقیت  انجام شــده و در حال تدارک این 

هستیم که در روزهای آینده نیروگاه را به شبکه سنکرون کنیم.
ارائه گزارشی از برنامه های شرکت برق منطقه ای و شرکت های توزیع 
جهت گذر از پیــک ۱۴۰۲، گزارش برنامه عملیاتی تولید نیروگاه های 
حرارتی در زمستان ۱۴۰۱ و تابستان ۱۴۰۲ و گزارش برنامه های اجرایی 
و مدیریت مصرف در شبکه انتقال و فوق توزیع و حوزه توزیع در زمستان 
۱۴۰۱ و تابستان ۱۴۰۲ از دیگر دستور کارهای نشست شورای پایایی 

منطقه ای شبکه برق خوزستان بوده است.

رشت- خبرنگار فرصت امروز: سرپرست دانشگاه علوم پزشکی 
گیلان با بیان اینکه تحت تأثیر هیچ فشاری برای اداره دانشگاه و سپردن 
مســئولیت ها قرار نخواهیم گرفت، گفت: در تلاشیم تا در اسرع وقت با 
بهره گیری از ظرفیت نخبگان و چهره های نو دانشگاه را اداره کنیم و امور 
سلامت مردم را پیش ببریم. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دانشگاه علوم 
پزشکی گیلان )وب دا(، صبح امروز جمعی از اعضای هیئت علمی گروه 
جراحی دانشــگاه با دکتر محمدتقی آشوبی - سرپرست دانشگاه علوم 

پزشکی گیلان در سالن اجلاس حوزه ریاست دیدار و گفت وگو کردند.
دکتر محمدتقی آشوبی - سرپرست دانشگاه علوم پزشکی گیلان در 
این نشســت با تأکید بر لزوم تلاش همه جانبه برای رشد و ارتقای نظام 
سلامت استان، اظهار کرد: اگر لحظه ای در دانشگاه علوم پزشکی گیلان 

غفلت شود، دانشگاه، ذی نفعان و به ویژه مردم ضرر می کنند.
وی با اشاره به قدمت بالای بیمارستان های استان، افزود: خوشبختانه 
احداث بیمارستان های جایگزین شفا و رازی در دستور کار قرارگرفته و 

امیدواریم فرآیند اجرایی آن به زودی آغاز شود.

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی گیلان با اشاره به پیگیری های صورت 
گرفته در جهت رشد و توسعه سلامت استان، گفت: احداث بیمارستان 
۸۰۰ تختخوابی ما مطالبه عموم مردم و مســئولان ارشد استان بود و 

خوشبختانه وزیر بهداشت نیز با آن موافقت کرده است.
دکتر آشــوبی با اشاره به فعالیت اساتید نخبه و اعضای هیئت علمی 

فرهیخته در دانشگاه علوم پزشکی گیلان، تصریح کرد: مرجعیت علمی 
یکی از اولویت های جدی دانشگاه علوم پزشکی گیلان در آینده است و 
باید با همکاری همه تحقق آن ممکن شود. وی با اذعان به اینکه تحت 
تأثیر و فشار هیچ گروهی برای اداره دانشگاه و سپردن مسئولیت ها قرار 
نخواهیم گرفت، گفت: در تلاشیم تا در اسرع وقت با بهره گیری از ظرفیت 
نخبگان و چهره های نو دانشگاه را اداره کنیم و امور سلامت مردم را پیش 
ببریم. سرپرست دانشگاه علوم پزشکی گیلان با تأکید بر اینکه برای باز 
کردن قفل های دانشگاه نیازمند یاری همه اعضای هیئت علمی هستیم، 
تصریح کرد: اصل و اولویت در دانشــگاه علوم پزشکی گیلان کار برای 
مردم است و به احدی اجازه حاشیه نخواهیم داد چرا که دانشگاه مسیر 
پیشرفت و رشد را باید طی کند. گفتنی است اعضای هیئت علمی گروه 
جراحی دانشگاه علوم پزشکی گیلان نیز در این نشست ضمن تبریک 
انتصاب دکتر آشوبی به عنوان سرپرست دانشگاه علوم پزشکی گیلان، به 
بیان توانمندی ها، اســتعدادها، چالش ها و همچنین راهکارها برای ارائه 

خدمت مطلوب تر به ذی نفعان پرداختند.

بوشهر- خبرنگار فرصت امروز: مصدق کشاورزی مدیر کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر گفت: مرکز تماس طرح پایش 
اشتغال کشور، ضمن نظارت بر طرح های اشتغال در سه مرحله پیامکی، 

تلفنی و میدانی، صحت سنجی اشتغال ایجاد شده را انجام می دهد.
مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی اســتان بوشــهر؛ بیان کرد: در 
حال حاضر دبیرخانه شورای عالی اشتغال مسئولیت نظارت بر طرح های 
اشتغال کشور را برعهده دارد و مرکز ملی پایش سیاست ها و برنامه های 
اشتغال نیز ذیل دبیرخانه شــورای عالی اشتغال است که وظیفه ایجاد 
هماهنگی میان سطوح مختلف نظارتی اعم از پیامکی، تلفنی و میدانی را 
دارد و متولی اصلی نظارت عملیاتی اجرای برنامه زیست بوم ملی اشتغال 

است.
کشــاورزی افزود: نظارت در ســه مرحله »صحت سنجی پیامکی«، 
»صحت سنجی تلفنی« و »نظارت میدانی« صورت می گیرد و مهمترین 

بخش نظارت اشــتغال، مرحله نظارت میدانی اســت که در پنج سطح 
انجام می شود.

صحت سنجی پیامکی: پس از ثبت اشتغال متقاضی در سامانه رصد، 
در قالب پیامک به فرد اطلاع رســانی خواهد شــد. فرد پس از دریافت 
پیامک با ورود به سامانه استعلام به آدرس  job.mcls.gov.ir  وضعیت 
شغلی مربوط به خود را مشاهده خواهد نمود. در صورت وجود مغایرت در 
اطلاعات فرد به صورت خود اظهاری، هر گونه مغایرت را در این سامانه 
ثبت خواهد کرد. اعتراض به کاربر دســتگاه اجرایی و مدیر شهرستان 

ارسال خواهد شد و پس از اصلاح به مرحله تماس ارسال خواهد شد. 
صحت ســنجی تلفنی: به تمام طرح های ثبت شــده در ســامانه 
رصد اشتغال توســط اپراتور تلفنی تماس گرفته می شود و نسبت به 
صحت اطلاعات ثبت شــده پرســش هایی مطرح می شود. در صورت 
ثبت اعتراض، عدم اجرای طرح و یا مغایرت پرونده به کاربر ثبت کننده 

دســتگاه اجرایی مربوطه  جهت بررسی ارسال خواهد شد. مرکز تماس 
شــرکت پیمانکار موظف اســت کلیه طرح ها را دو بار در فاصله زمانی 

مشخص، به صورت تلفنی نظارت نماید. 
نظارت میدانی: پس از صحت ســنجی تلفنی، فرایند صحت سنجی 
حضوری با حضور ناظر فنی در محل طرح توسط اپلیکیشن سانار انجام 

می شود.
وی ادامه داد: ثبت آمار اشتغال ایجاد شده توسط دستگاهها در سامانه 
رصد از اهمیت بالایی برخوردار اســت چرا که معیار ارزیابی اشــتغال 

ایجادی خواهد بود.

قزوین- خبرنگار فرصــت امروز: فرمانده ســپاه صاحب 
الامر )عج(اســتان قزوین گفت:  قزوینی ها در مقاطع حســاس خوش 
درخشیدند و در جنگ و پشتیبانی از رزمندگان حماسه آفریدند و امروز 

نیز همچنان در صحنه اند.
نشســت بصیرتی جهاد تبیین و اهمیت آن در تحقق بیانیه گام دوم 
انقلاب روز دوشــنبه با حضور سردار ســنایی راد معاون سیاسی دفتر 
عقیدتی سیاســی فرماندهی کل قوا، سردار آتانی فرمانده سپاه استان، 
مسعود خواجه وند مدیر عامل شرکت توزیع نیروی برق استان و جمعی 
از بسیجیان ادارات در شرکت توزیع نیروی برق قزوین برگزار شد. سردار 
رستمعلی رفیعی آتانی در این مراسم اظهارداشت: قزوینی ها در مقاطع 
حساس خوش درخشیدند و در جنگ و پشتیبانی از رزمندگان حماسه 
آفریدند و امروز نیز همچنان در صحنه اند.  وی افزود: قزوین ۱۲۰ عالم 
دینی دارد و با داشتن شخصیت های تاثیرگذار توانسته در دوران مختلف 

نقش آفرین باشــد و در شرایط حساس کنونی نیز درصیانت از ارزشها 
جدی است. ســردار آتانی بیان کرد: در دهه ۶۰ نیز قزوینی ها خوش 
درخشیدند و شهدایی چون شهید رجایی با سیمای محجوب متعلق به 
قزوین است و مرحوم ابوترابی در میان اسرا نگین شاخص در صبوری و 

ایستادگی بود و  نجات دهنده اسرا شد.
وی افزود: سرور آزادگان ابوترابی چهره ای بی جایگزین است و شهید 
لشکری و بابایی هم سند ایستادگی این ملت بودند و سرمایه های امروز 

ملت بیش از سه هزار شهید قزوینی است.
فرمانده ســپاه صاحب الامر)عج( استان قزوین گفت: شهید صادقی، 
سردار فتوحی و حسن پور الگوی جوانان و فرماندهان ما و ستاره های بی 
بدیل قزوینی ها هستند و همانگونه که در زمان جنگ فرماندهان بزرگی 
از قزوین داشتیم امروز نیز مسئولان دلسوزی داریم که در مسیر خدمت 
رسانی تلاش می کنند. سردار آتانی با اشاره به برخی چالش های موجود 
در حوزه آب و انرژی تصریح کرد: در حوزه انرژیِ با حوادث زیادی مواجه 
شدیم و مدیران در مسیر خدمت جدی هستند و از آنجا قدرشناسی از 
مدیران یک رســالت است از مدیرعامل شــرکت توزیع که در پیک بار 
توانســتند شرایط را مدیریت کنند و این روزها نیز بسلامت از وضعیت 

کمبود سوخت عبور کردیم تقدیر می کنیم.
بیانیه گام دوم محور اخلاقی دارد

فرمانده ســپاه صاحب الامر)عج( استان قزوین یادآورشد: مهمترین 
بخش بیانیه گام دوم موضوع اخلاقی است و در عین جامعیت اما هیچ 
موردی از مقام معظم رهبری ندارد که بیانگر اوج تواضع و اخلاق مداری 
ولایت اســت که خود را ندیدند که باید از آن درس بگیریم و اخلاق را 
ســرلوحه کارهای خود قرار دهیم. سردار آتانی بیان کرد: وظیفه داریم 
قدردان رهبر معظم انقلاب باشــیم و اخلاق و تواضع و ســیره دینی را 
از ایشــان بیاموزیم و در زندگی و برنامه های مدیریت خود مورد توجه 
قرار دهیم. وی توجه به بیانیه گام دوم را برای همگان ضروری دانســت 
و اظهارداشت: بیانیه گام دوم نگاهی به گذشته ومشکلات دارد و چشم 
اندازی ترسیم کرده که مسیر رسیدن به قله ها  را هم مشخص می سازد 
و راههای طی شده را یادآوری می کند تا بتوان امید کنش گران سیاسی 

معاند را خنثی کرد.
سردار آتانی گفت: توجه به دفاع مقتدرانه از دیگر نکات برجسته بیانیه 
گام دوم است که با الهام از آن همچنان در دفاع از ارزشها استوار هستیم 

و صیانت از اصول انقلاب را پیگیریم.

بررسی آماده سازی شبکه برق خوزستان برای تابستان ۱۴۰۲ در نشست شورای پایایی

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی گیلان در نشست مشترک با گروه جراحی:

دانشگاه متأثر از فشارها نخواهد بود

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان بوشهر:

نظارت میدانی بر فعالیت ها و طرح های اشتغال زایی 
دراستان بوشهر با جدیت دنبال می شود  

سردار رفیعی آتانی:

  قزوینی ها در مقاطع حساس خوش درخشیدند و 
امروز نیز همچنان در صحنه اند.

بندرعباس- خبرنــگار فرصت امروز: مدیــر منطقه ویژه 
اقتصادی بندر شــهید رجایی گفت: یک هزار و ۸۲۰ شغل طی ۱۰ماهه 
ســال جاری توسط واحد کار و خدمات اشتغال در این بندر ایجاد شده 
اســت.  به گزارش روابط عمومی اداره کل بنادر و دریانوردی هرمزگان، 
"حسین عباس نژاد" با اشــاره به ایجاد یک هزار و ۸۲۰ شغل از ابتدای 
ســال جاری تاکنون در بندر شــهید رجایی افزود: آنچه به عنوان تعهد 
اشتغال برای مدت یاد شده هدف گذاری شده بود، ایجاد یک هزارو ۶۴5 
فرصت شغلی بوده که آمارها تحقق بیش از سهمیه تعیین شده را نشان 
می دهند. وی به بررســی دعاوی بین کارگر و کارفرما نیز اشاره کرد و 
گفت: از ابتدای ســال جاری۲3۶  فقره دادخواست مربوط به اختلافات 
بین کارگر و کارفرما در واحد کار و خدمات اشتغال بندر شهید رجایی 

مورد بررسی قرار گرفته است. 
به گفتــه عباس نژاد؛ در حال حاضر روزانه جمــع زیادی از کارگران 
با قرارداد شــفاهی وارد این مجتمع می شــوند که این امر رسیدگی به 

اختلافات احتمالی را ناممکن خواهد ساخت. 
 مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی به پیگیری های صورت 
گرفته از سوی واحد کار و خدمات اشتغال بندرجهت عقد کتبی قرارداد 
کار بین کارگر و کارفرما تاکید داشــت و تصریح کرد: با اهتمام مجدانه 

همکاران این واحد بدنبال آن هســتیم که با عقــد قراردادهای کتبی 
اختلافات بین کارگر و کارفرما در این بندر به حداقل ممکن کاهش یابد. 
 وی افزود: شرایط صحت قراردادهای کار در مشروعیت و معین بودن 
موضوع قرارداد بوده که به منظور تامین ایمنی، بهداشت کار و پیگیری 

مطالبات کارگران تاکید بر کتبی بودن قرارداد کار است. 
عباس نژاد با بیان اینکه کارفرمایان مستقر در منطقه ویژه اقتصادی 
بندر شــهید رجایی از طریق ســامانه کار و خدمات اشتغال نیروی کار 
https://sp.pmo.ir مورد نیاز خود را درخواســت می دهند، گفت: لذا 
متقاضیان کار در این بندر می توانند با مراجعه به این سامانه نسبت به 

تخصص و درخواست کار مورد نیاز خود اقدام کنند. 
شــایان ذکر است؛ نیروی کار شــاغل در منطقه ویژه اقتصادی بندر 
شــهید رجایی به عنوان دروازه طلایی اقتصاد ایــران را کارگران ماهر، 
نیمه ماهر و ساده تشکیل می دهند که در بخش های مختلف دریایی و 

بندری مشغول فعالیت هستند.

مدیر منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی خبر داد

ایجاد بیش از ۱8۰۰ شغل در منطقه ویژه اقتصادی بندر شهید رجایی
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درباره ترندهای اصلی تبلیغات کلیکی در سال 2023

به قلم: مت جی.سوترن
خبرنگار

مترجم: امیر آل علی

مایکروســافت به عنوان یکی از قدرتمندترین برندهای حوزه تکنولوژی، اخیرا اعلام کرده اســت که سال 
2023، شاهد رشد چشمگیر تبلیغات کلیکی خواهیم بود. این امر موضوعی است که اکثر کارشناسان به آن 
باور  داشــته و به نظر می رســد که در سال جاری، اتفاقات هیجان انگیزی رقم می خورد. در این زمینه سوال 
اصلی این است که چه حوزه هایی، به عنوان ترندهای اصلی خواهند بود و بیشترین توجهات، معطوف به آنها 
می شــود. در این زمینه با تحلیل انواع داده ها، ســه حوزه اصلی انتخاب شده است که در ادامه آنها را بررسی 
خواهیم کرد. با این حال قبل از پرداختن به موضوع اصلی، بهتر اســت تا نگاهی به تبلیغات کلیکی داشــته 
باشــیم. به صورت کلی برای تبلیغات در بستر اینترنت، ســه روش اصلی وجود دارد که شامل اجاره ماهانه، 
پرداخت یکجای کل هزینه و پرداخت هزینه به ازای هر کلیک می باشــد. در این زمینه مورد سوم به واسطه 
فرمت خود، مقرون به صرفه تر بوده و این امکان را مهیا ساخته است که هر برندی بتواند در زمینه تبلیغات 
فعالیت نماید. در این زمینه معمولا تبلیغات یا در خود موتورهای جست و جو و یا در بسترهای مختلف نظیر 
سایت ها، به نمایش گذاشته می شود و به ازای هر بار کلیک بر روی تبلیغ شما، مبلغی مشخص کسر خواهد 
شــد. این اقدام مزایای مختلفی دارد که برخی از آنها شــامل بررسی دقیق آمارها خصوصا در زمینه تناسب 
هزینه با نتایج، هدف قرار دادن گروهی خاص و سرعت بالا در کسب نتیجه می باشد که باعث می شود تا هر 
برندی، به این ســمت تمایل پیدا کند. با این حال تنها نکته منفی این است که برخی از شرکت ها، اقدام به 
کلیک های فیک می کنند تا هزینه بیشتری را از شما دریافت نمایند. به همین خاطر لازم است تا در قرارداد 

خود، به این موضوع توجه داشته باشید. 
1-غذاهای ارگانیک 20 درصد رشد خواهد کرد 

واقعیت این اســت که مشتری امروز، دیگر تمایل ندارد که زمان خود را در فروشگاه ها سپری کند. درواقع 
کمبود وقت بیش از هر زمان دیگری حس می شود. به همین خاطر فروش آنلاین، یک انتخاب کاملا مناسب 
محسوب می شود که حتی در بدترین بحران ها )نظیر ویروس کرونا( نیز می تواند به کار خود ادامه دهد. در این 
رابطه بیشترین رشد در زمینه تبلیغات کلیکی، برای محصولات ارگانیک خواهد بود. درواقع تغذیه سالم، یک 
ترند جهانی محسوب می شود که امسال خود را به خوبی نشان خواهد داد. به همین خاطر حتی ایجاد برندی 
در این زمینه و یا اضافه کردن یک لاین جدید برای شرکت خودتان که در زمینه فروش محصولات ارگانیک 
فعالیت دارد، با شــانس رشد بســیار بالایی همراه خواهد بود. نکته ای که باید به آن توجه داشته باشید این 
است که شما باید برنامه ریزی درستی را انجام دهید تا افراد به اطمینان لازم نسبت به ادعاهای شما برسند. 
همچنین لازم است تا امکان خرید اقساطی وجود داشته باشد. درواقع با توجه به این امر که قیمت محصولات 
ارگانیک، به مراتب گرانتر از محصولات دیگر می باشد، طبیعی است که علی رغم تمایلات زیاد، امکان خرید 
همگانی وجود نداشــته باشد و شــما باید برای رفع این مانع، ایده های مختلفی را پیاده سازی نمایید. در این 
رابطه برخی از برندها، مشــتری را در سود فروش ســهیم می کنند. برای مثال به ازای آوردن چند مشتری، 
تخفیف ویژه ای را دریافت می کنند. با این حال شــما تنها زمانی بهترین نتایج را به دســت خواهید آورد که 

چندین ایده مختلف داشته باشید. 
2-پوشاک ورزشی تا اواسط سال رشد بی نظیری را خواهد داشت 

با توجه به این امر که مهمترین رویداد ورزشی جهان )جام جهانی( به تازگی به پایان رسیده، جو ورزشی در 
تمام نقاط دنیا بسیار بالا بوده و تمایلات در این زمینه زیاد است. با این حال این امر تنها موضوع مهم نبوده 
و به صورت کلی، تنوع ورزش ها و انواع بحران های حوزه سلامت باعث شده است تا تمایل به ورزش بسیار بالا 
باشد. درواقع زندکی کم تحرک امروز که با انواع فست فودها همراه شده است، زمینه را برای انواع بیماری ها 
و چاقی بیش از حد، مهیا کرده و در این زمینه وجود شــبکه های اجتماعی، کمک کرده است تا افراد تمایل 
داشته باشند که در بهترین وضعیت بدنی قرار گیرند. تمامی این دلایل باعث می شود تا تمایل به خرید انواع 
محصولات ورزشی بالا باشد. در این رابطه شما بهترین نتیجه را هنگامی به دست خواهید آورد که فروش خود 
را با یک کمپین ورزشی همراه سازید. این موضوع کمک خواهد کرد تا شدت نیاز در جامعه هدف، بسیار زیاد 
شود. نکته دیگری که باید به آن توجه داشته باشید این است که ورزش های مورد علاقه در جامعه هدف خود 
را پیدا کرده و از ریسک کردن در این زمینه خودداری نمایید. درواقع اگر قصد ایجاد یک کسب و کار جدید 
را هم دارید، این حوزه می تواند نتایج بی نظیری را به همراه داشته باشد. درواقع شما حتی می توانید با ایجاد 

یک فروشگاه آنلاین و بدون درگیر شدن با هزینه های مختلف، در این رابطه فعالیت خوبی را داشته باشید. 
3-تناسب اندام و برنامه غذایی اهمیت بیشتری را پیدا می کند 

ترند آخر نیز در حوزه سلامت بوده و افراد تمایل دارند که بدون نیاز به حضور در باشگاه، تناسب اندام خود 
را به دست آورند. درواقع زندگی اکثر افراد به صورت کارمندی است که در آن زمان کافی برای رفتن به باشگاه 
وجود ندارد. نکته جالب دیگر این است که این ترند، اگرچه سرعت رشد کمتری نسبت به دو مورد قبل دارد، 
با این حال پیش بینی می شود که تا آخرین روزهای سال، اهمیت خود را حفظ کند و ابدا مقطعی نخواهد بود. 
در این زمینه برنامه غذایی نیز مهم بوده و افراد تمایل دارند که براساس طبع خود و شرایط بدنی که دارند، 

بهترین تغذیه ممکن را داشته باشند. 
در آخر نکته ای که باید به آن توجه داشــته باشید این است که به صورت کلی، می توان تمامی موارد فوق 
را در حوزه سلامت قرار داد و آن را به عنوان ترند اصلی در نظر گرفت. به همین خاطر لازم است تا شما در 
کنار توجه داشتن به بحث تبلیغات، تولید محتوای خوبی را نیز داشته باشید تا از فعالیت های خود، بالاترین 

میزان نتایج را به دست آورید. 
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 فروش یک محصول چقدر می تواند ســخت باشــد؟ این 
سوالی اســت که خیلی از کارآفرینان و حتی آدم های عادی 
دائما مطرح می کنند. معمولا هم طوری قیافه حق به جانب 
می گیرند که انگار فروش یک کار کاملا فرعی است. حالا اگر 
همین کارآفرینان برای یک روز هم که شده در بخش فروش 
مشغول به کار شوند، احتمالا دیگر یک کلمه هم درباره این 
حوزه سخنرانی نخواهند کرد. هرچه باشد این روزها فروش 
محصولات در بازارها دیگر به ســادگی قبل نیســت. اگر تا 
همین چند دهه قبل هر صنعت فقط با یکی دو تا برند بزرگ 

شناخته می شد، این روزها آنقدر دست زیاد شده که نگو. 
وقتی فروشــندگان زیادی در بازار حضور دارند، مشتریان 
هم دیگر به راحتی گذشــته دست به خرید نمی زنند. هرچه 
باشد حالا کلی برند رنگارنگ هست و دامنه انتخاب مشتریان 
بی نهایت زیاد شده است. پس دلیلی ندارد از اولین برندی که 

جلوی پای شان سبز شد، خرید کنند. 
شکی نیســت که فروش به عنوان یک حوزه تخصصی در 
دنیای امروز پیچ و خم هــای خاص خودش را دارد. بنابراین 
کارآفرینانی که همینطور سرســری وارد این بخش شــوند، 
چیزی جز شکســت عایدشان نخواهد شد. فکر می کنم شما 
هم دارید پیش خودتان دربــاره اهمیت طراحی یک برنامه 
دقیقــی برای فروش فکر می کنید. خب در این صورت مقاله 
کنونی همان چیزی است که احتیاج دارید. ما در ادامه با شما 
همراه خواهیــم بود تا طراحی برنامه فروش را یادتان دهیم. 

پس با ما باشید تا ته توی این قضیه را هم دربیاوریم. 
برنامه فروش: صفر تا صدی که باید یاد بگیرید

فروش بدون برنامه شــبیه خریــد بلیت های بخت آزمایی 
است. شاید بعد از چند سال یکهو شانس تان بزند و جایزه ای 
چند میلیــون دلاری ببرید، اما در بقیــه مواقع چیزی جز 
حســرت نصیب تان نخواهد شــد. به همین خاطر ما در این 
بخش اصلا قصد نداریم شما را با عنصر شانس تنها بگذاریم. 
در عوض مثل همیشــه کارمان را کاملا دقیق جلو خواهیم 
برد. کافی اســت کمی حوصله کرده و تا پایــان مقاله با ما 
همراه باشید. آن وقت سیر تا پیاز طراحی برنامه فروش را یاد 
خواهیم گرفت. اجازه دهید با همین توضیحات و بدون هیچ 

مقدمه اضافه ای برویم سراغ اصل مطلب.
تعیین اهداف: اولین قدم در طراحی هر برنامه ای

وقتی پای برنامه ریزی وســط باشــد، باید اهداف دقیقی 
هم دم دســت داشته باشیم. فرقی ندارد شما یک کارآفرین 
حرفه ای هستید یا حتی دانشجویی که مشغول برنامه ریزی 
برای پاس کردن درس ها در امتحانات آخر ترم است؛ در هر 
صورت یک برنامه دقیق کارتان را حسابی راحت خواهد کرد. 
آیا تا حالا کارآفرینی را دیده اید که هدف مشخصی نداشته 
باشــد؟ شــاید فورا یاد چند تا مثال واضح بیفتید، اما قول 
می دهم هیچ کدام از آنها حتی نزدیک موفقیت های تجاری 
بزرگ هم نشده اند. هرچه باشد بدون اهداف درست و حسابی 
اصلا کار به برنامه ریزی نمی کشــد؛ چه برسد به اینکه پای 

فروش هم به میدان بازگردد!
شــاید پیش خودتان فکر کنید چرا کســی برای فروش 
محصولاتش باید اول از همه اهداف دقیقی را پشــت ســر 
هــم ردیف کند. در این صــورت باید کمی دربــاره ارتباط 
هدف گــذاری و تعیین معیارهای دقیق صحبت کنیم. وقتی 
شما اهداف درستی دم دست داشته باشید، به طور خودکار 
کلی معیار در ذهن تان ایجاد خواهد شد. آن وقت کافی است 
این معیارها را دائما جلوی چشم داشته باشید تا دیگر مو لای 

درز کارتان نرود. 
از آنجایی صحبت کردن درباره تعیین اهداف مناسب برای 
فروش روی کاغذ خیلی ساده است، ما تصمیم گرفته ایم تنی 
هم به آب بزنیم. پس شش دانگ حواس تان را با اهدافی که 

در ادامه با هم بررسی می کنیم، دهید:
اهداف مربوط به حداقل سود هفتگی، ماهانه یا سالانه

نرخ فروش پشت سر هم )به مشتریان وفادار(
نرخ تبدیل در حوزه تبلیغات

توانایی برند برای جلب نظر دوســتان و آشنایان مشتریان 
فعلی

بــرآورد توســعه کســب و کار و افزایش مــد نظر عرضه 
محصولات در بازارها

اهــداف بالا در عیــن حال که برای برنامه ریزی مناســب 
هستند، به نوعی معیارهای خوبی هم برای اندازه گیری مداوم 
میزان موفقیت شرکت محسوب می شوند. شما با این دست 
فرمان نه تنها شــانس تان برای اثرگذاری بر روی مشتریان 
بی نهایت بیشتر می شود، بلکه همیشه وضعیت تان را در لحظه 
چک خواهید کرد. خب مگر یک کارآفرین به غیر از این چه 

چیز دیگری برای موفقیت در زمینه فروش لازم دارد؟
تعریف دقیق بازار هدف: پیش به سوی شروع فروش

هر بخشــی از شهر به طور ســنتی مخصوص فروش یک 
محصول خاص اســت. مثلا اگر دنبال وسایل ورزشی باشید، 
خیلــی زود بورس آن را پیدا خواهید کرد. ماجرا درباره بقیه 

محصولات هم تقریبا به همین شــکل است. حالا اگر یکهو 
ســر و کله برندی پیدا شــود که این قاعده را به هم بریزد، 
چه اتفاقی خواهد افتاد؟ شــما را نمی دانم، ولی من که اصلا 
به موفقیت چنین برندی خوش بین نیســتم. هرچه باشــد 
سرمایه گذاری بر روی مخاطب هدف اشتباهی، تاثیری روی 

فروش ندارد، مگر نه؟
اگر شــما هم همیشــه با تعجب به برندهایی که مشتری 
هدف شــان را درســت پیدا نمی کنند، نگاه کرده اید، دیگر 
وقت آن رســیده تا ماجرا را یکبار برای همیشــه حل کنیم. 
برخــلاف آنچه خیلی ها فــرض می کنند، اینجــا خبری از 
اشتباهات کلیشــه ای کارآفرینان نیست. در عوض ماجرا به 
یک بی توجهی ســاده برمی گردد: ناتوانــی در درک اهمیت 

حوزه تخصصی.
از قدیم گفته اند »هر کســی را برای کاری ســاخته اند« و 
ما در روزنامه فرصت امروز همیشــه این ضرب المثل را آویزه 

گوش مان می کنیم. اگر شــما متوجه حــوزه تخصصی تان 
نشوید، موفقیت تان تا حد زیادی شانسی خواهد بود. آن وقت 
دیگر هیچ کس حوصله ســر و کار داشتن با برندتان را ندارد 
و مشتریان هم یکی یکی از دست تان فرار خواهند کرد. باور 
کنید یا نه، اولین قدم در مسیر شناسایی بازار هدف، شناخت 
دقیق حوزه تخصصی تان اســت. به زبان خودمانی، شما باید 

بدانید جای برندتان دقیقا کجای بازار است.
اجازه دهید منظورمان در ســطر بالا را با یک مثال دقیق 
توضیــح دهیم. برند نتفلیکس را در نظر بگیرید. جایگاه این 
برند در حوزه سرگرمی و به طور مشخص فیلم و سریال قرار 
دارد. حالا اگر این برند بزرگ از همان اول کار حوزه تخصصی 
اش را نمی شــناخت، هیچ وقت به جایگاه فعلی نمی رسید. 
پس سعی کنید قبل از اینکه با عجله وارد بازار شوید، کمی 
درباره اوضاع فکر کنید. قبول دارم این کار کسل کننده به نظر 
می رسد، اما کافی اســت یکبار امتحانش کنید تا دیگر لازم 

نباشد نگران موقعیت برندتان در بازار شوید. 
بعد از اینکه حوزه تخصصی تان را مشــخص کردید، باید 
سراغ بازارهای هدف تان بروید. آیا بازاری که قصد ورود به آن 
را دارید، اصلا گنجایش لازم را دارد؟ چه بســا با حضور کلی 
از رقبا دیگر جایی در بازار باقی نمانده باشد. آن وقت حضور 
سرزده شما فقط مقدمه ای برای یک سقوط آزاد خواهد بود؛ 

نه چیزی بیشتر.
ما در روزنامه فرصت امروز معتقدیم برای سنجش وضعیت 
یک بازار باید از چند تا سوال ساده استفاده کرد. در این رابطه 

به این سوالات دقت کنید:
بازار موردنظر شما چقدر بزرگ است؟

آیا در بازار دلخواه تان تقاضایی برای محصولات شما وجود 
دارد؟

وضعیت فعلی شما در بازار چگونه است؟
رقبای شــما چه کسانی هستند و اوضاع شــان در بازار به 

شکل است؟
اگر جواب سوالات بالا را پیدا کنید، دیگر انتخاب بازار هدف 
کار سختی نخواهد بود. یادتان باشد جواب تان برای سوالات 
بالا نباید به گونه ای باشــد کــه کار را برای فعالیت برندتان 
ســخت کند. پس تا وقتی یک بازار خوب پیدا نکردید، الکی 
این بخش را پشــت گوش نیندازید؛ چراکه آخر سر خودتان 

ضرر می کنید. 
درک نیازهای مشتریان: مهمترین بخش در فروش

یــک برنامه حرفه ای بــرای فروش باید جایــی برای نیاز 
مشــتریان هم داشته باشد. خب همه تلاش ها در بازار نهایتا 
به مشتریان ختم می شود. حالا اگر مشتریان خیلی راحت از 
کنار شــما و محصولات تان عبور کنند، کلاه تان پس معرکه 
خواهد بود. پس بهتر اســت تا دیر نشده فکری به حال نیاز 

مشتریان کنید. 
وقتی استیو جابز برای اولین بار گوشی آیفون را روانه بازار 
کرد، ذهنیت درستی درباره نیاز مشتریان داشت. کافی است 
خودتان را جای او گذاشته تا همه چیز را درک کنید؛ زمانی 
که گوشی های قدیمی دیگر از مد افتاده بودند و اندروید هم 
کلی باگ ریز و درشت داشت، آیفون پرچمدار تغییرات تازه 
به حســاب می آمد. به همین خاطر هــم خیلی زود در بازار 
حسابی شهرت پیدا کرد. این شد که تا همین امروز هم اپل 

فقط و فقط با عرضه آیفون کلی سود به جیب می زند. 
اگر استیو جابز درســت و به موقع نیاز مشتریان را درک 
نمی کرد، چه بســا اپل حالا حتی در حــد و اندازه رقابت با 
مایکروسافت یا بقیه غول های دیجیتالی نبود. با این حساب 
شــما هم باید فرمول طلایی شناخت نیاز مشتریان را کشف 

کنید، اما چطوری؟
راهکار ما برای این مسئله بی نهایت ساده است. شما با کمی 
گشت و گذار در شبکه های اجتماعی طوری با نیاز مشتریان 
آشنا می شوید که باورتان هم نشود. به علاوه، همیشه ارزیابی 
عملکرد رقبا هم دم دست تان خواهد بود. اگر یکی از رقبا ایده 
خوبی برای فعالیت در بازار دارد، هیچ دلیلی ندارد شما از آن 
استقبال نکنید. هرچه باشد یک تیم فروش حرفه ای همیشه 

حواسش به رقبا و ترندهای تازه بازار هست. 
یادتان باشد نیاز مشــتریان در طول زمان تغییر می کند. 
پس اگر فکر کرده اید تا ابد بدون درک تغییر نیاز مشــتریان 
کارتان ادامه پیدا می کند، سخت دراشتباهید. در عوض ایده 
ما ارتباط مداوم با مشــتریان است. اینطوری به موقع از هر 

تغییر کوچکی باخبر خواهید شد؛ به همین سادگی.
تعریف چرخه خرید: به وقت دعوت مشتریان به یک 

ماجراجویی هیجان انگیز
آیا تا حالا فکر کرده اید مشتریان چطوری از یک برند خرید 
می کنند؟ احتمالا این ســوال بــرای کارآفرینانی که تا حالا 
خودشــان را جای مشتریان نگذاشته اند حسابی تازگی دارد. 
پس اجازه دهید کمی کمک تان کنیم. فروشندگان حرفه ای 
اینطور موقع ها از اصطلاح »تجربه خرید« استفاده می کنند. 
این اصطلاح در واقع به مراحلی که مشتریان برای خرید یک 
محصول طی می کنند، اشاره دارد. اگر بخواهیم به ساده ترین 

شکل مراحل تجربه خرید را مرور کنیم، به این موارد خواهیم 
رسید:

آگاهی مشتریان از محصولات 
علاقه مندی به محصول موردنظر
سبک و سنگین کردن محصول
تصمیم گیری نهایی برای خرید

مرحله پس از خرید
در میــان تمام مراحل بالا، مرحله پــس از خرید احتمالا 
از همه عجیب تر به نظر می رســد. اینکه در چنین مرحله ای 
چه اتفاقی می افتد، ســوالی است که باید همین الان به آن 
پاســخ دهیم. مرحله پس از خرید در واقع به مسئولیت تیم 
فروش برای ارائه خدمات پس از فروش اشاره دارد. خب خیال 
نکرده اید که مشــتریان بعد از خرید دیگر بی خیال برندتان 
می شوند؟ چه بسا محصول شما نیاز به آموزش خاصی برای 
استفاده داشته باشد. به علاوه، اگر مشکلی برای محصول روی 
دهد، این شــما هســتید که باید آن را در یک چشم به هم 

زدن رفع کنید. 
کار شــما در این بخش تقریبا روشــن است. همانطور که 
مراحل چرخه خرید را مــرور کردیم، باید با کمی تغییر آن 
را بــرای برندتان در نظر بگیریــد. اینطوری برای هر کدام از 
مراحل کاری  تان برنامه مشخصی خواهید داشت. مثلا درباره 
آگاهی مشتریان از محصولات بهترین ابزار شامل تولید محتوا 
و بازاریابی اســت. این طوری مشتریان خیلی زود از کار شما 
در بازار مطلع می شوند. هرچه باشد تا کسی از برند شما خبر 

نداشته باشد، پای خرید هم در میان نخواهد بود. 
طراحی ارزش پیشنهادی: به وقت ارزیابی مزیت 

رقابتی
فرقی ندارد شما در چه حوزه ای مشغول فعالیت هستید، در 
هر صورت بین کلی رقیب باید برنامه ای مشخص برای جلب 
نظر مشتریان داشته باشید. خب در بازار که برای شما فرش 
قرمز پهن نکرده اند. پس به جای اینکه بی گدار به آب بزنید، 
اول از همــه خوب فکر صفر تا صد ماجرا را بکنید. اینطوری 

دیگر خبری از غافلگیری های ناگهانی نخواهد بود. 
مــا در روزنامه فرصت امــروز معتقدیــم طراحی ارزش 
پیشنهادی در واقع یک کسب و کار را از رقبا متمایز می کند. 
شــما در ارزش پیشــنهادی در واقع مهمتریــن دلایلی که 
مشتریان باید از شما خرید کنند را بیان می کنید. این دلایل 
می تواند شــامل قیمت مناسب، کیفیت بالا، خدمات پس از 
فروش گسترده و هزار و یک مورد دیگر شود. نکته مهم اینکه 
شــما باید حتما این ارزش مهم را با لحنی کاملا واضح بیان 
کنید. وگرنه مشتریان در فهم آن دچار مشکل خواهند شد. 

وقتی شــروع به طراحی ارزش پیشــنهادی کردید، لازم 
نیست خیلی به خودتان سخت بگیرید. در عوض یک راست 
بروید ســراغ بررسی ســوالات زیر و جوابی درخور برای آنها 

پیدا کنید:
چرا مشتریان به جای بقیه برندها باید از شما خرید کنند؟
وقتی مشتریان از شما خرید می کنند، چه مزیت بیشتری 

در مقایسه با خرید از رقبا خواهند داشت؟
چرا مشتریان از شما خرید نمی کنند؟

چه چیزی مشتریان را بیشتر از همه به سمت خرید از شما 
هدایت خواهد کرد؟

ســوالات بالا شاید عجیب به نظر برسد، اما اگر کمی وقت 
گذاشته و جواب شان را پیدا کنید، ماجرا دیگر خیلی پیچیده 
نخواهد بود. در عوض می توانید بدون دردسر اضافه کارتان را 
جلو برده و مطمئن شوید یک برنامه درجه یک برای برنامه 

فروش تان دارید. 
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برنامه فروش چیست و چطور طراحی می شود؟


